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رئیس اتاق بازرگانی ایـران اعلام کرد

 ۱۰ میلیون ایـرانی 
زیر خط فقر

روابط عمومی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان لرستان

بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان لرستان در نظر دارد مناقصه عمومی یک مرحله ای پروژه اجرای واحدهای مسکونی بصورت 14 واحد 
یک طبقه )دســتمزدی( در روستای گرجی شهرســتان ازنا و 15 واحد یک طبقه )دستمزدی( در روستای زالی آباد شهرستان دلفان  
)عملیات بنایی ( از محل منابع داخلی سال 1401 را  بشرح جدول ذیل و  بر اساس مشخصات فنی منضم به اسناد مناقصه از طریق 
ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت به مناقصه گران واجد شــرایط واگذار نماید. لذا از پیمانکاران ذیصلاح دعوت به عمل می آید، در 

صورت داشتن ظرفیت آزاد )تعدادی و ریالی( جهت دریافت اسناد مناقصه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به آدرس:
www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

1- زمان و دریافت اسناد مناقصه: از 1401/09/02   الی 1401/09/05
2- مهلت قبول پیشنهادهای مناقصه گران: از 1401/09/06  الی 1401/09/16

3- تضمین شرکت در مناقصه: ضمانتنامه بانكی  با مدت اعتبار اولیه 3 ماه از تاریخ آخرین مهلت تسلیم پیشنهادمناقصه 
4- مدت اعتبار پیشنهادها: از آخرین روز مهلت تحویل پیشنهادات به مدت سه ماه

5- زمان بازگشایی پاکت ها:  ساعت 9 روز پنجشنبه مورخ 1401/09/17 
6- زمان انعقاد قرارداد : حداکثر بمدت یک هفته پس اعلام نتایج مناقصه

7- پیمان درحدود عملکرد تخصیص ابلاغی قابل اجرا می باشد.

فراخوان مناقصه شماره 04/ع/ 1401

ف
 منبع تعداد واحدنام روستا شهرستانردی

تامین اعتبار
مبلغ تضمین شرکت در 
فرآیند ارجاع کار )ریال(

نوع 
عملیات

نحوه رتبه مجاز
پرداخت

 مدت قرارداد 
)ماه(

12 نقدی  ابنیهبنایی908,137,615منابع داخلی14گرجیازنا1

12 نقدی  ابنیهبنایی741,627,214منابع داخلی15زالی آباددلفان2

نوبت دوم

شناسه آگهی : 1407281

نقل و انتقال لنج باری به شماره 
ثبت 12694- بندرعباس

 )نوبت سوم(

به استناد رونوشت سند شماره 44021 مورخ 1401/06/15 با 
رسمی  اسناد  دفتر  شناسه سند 140111455765000048 
45 قشم آقای شهاب سالکی دولابی فرزند حسین تمامی شش 
دانگ سهام خود در مالکیت لنج باری به شماره ثبت 12694- 
بندرعباس را به آقای یاسر گچینی پور خمیری فرزند عزیز  انتقال 

قطعی داده است.
مراتب به استناد ماده 25 قانون دریایی ایران آگهی می گردد.
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 83 میلیون بشکه به تولید نفت ایران اضافه می شود
در فاز اول طرح »احیای چاه های غیرفعال و کم بازده« 50 قرارداد به ارزش 50 
میلیون دلار با شــرکت های دانش بنیان منعقد می شود و در صورت موفقیت 
این طرح می توان 83 میلیون بشکه در سه سال به تولید نفت ایران اضافه کرد.

 احیای چاه های غیرفعال و کم بازده که براســاس تجربیات موجود در دنیا با 
سرمایه گذاری نسبتاً پایین قابل تحقق است، راهکاری برای نگهداشت تولید 
در افــق کوتاه مدت تا زمان رفع محدودیت های ســرمایه گذاری محســوب 

می شود.
طبق گزارش شــرکت ملی نفت حدود پنج هزار حلقه چاه نفت و گاز در کشور 
وجود دارد که سه هزار حلقه از آن مربوط به چاه های نفت است و 700 حلقه از 
این چاه ها کم بازده و یا متوقف هستند.در نتیجه حدود 23 درصد از چاه های 
حفر شده در ایران غیرفعال هستند اما در اغلب کشورهای توسعه یافته با نرخ 
تولید مشابه این نسبت حدود 10 درصد است. در این راستا وزارت نفت طرح 
»احیای چاه های غیرفعال و کم بازده« را با اســتفاده از ظرفیت شــرکت های 

دانش بنیان در دستور کار قرار داد.
محســن خجســته مهر مدیرعامل شــرکت ملی نفــت با اشــاره به جذب 
شــرکت های دانش بنیان از طریق پارک نوآوری صنعت نفت درباره این طرح 
توضیح می دهد: حدود 48 شرکت دانش بنیان به این پارک وارد شدند که هر 
شرکت دانش بنیان می تواند تا سقف پنج حلقه چاه را در مدت سه سال حسب 
اینکه هر چاه ریسک پایین یا متوســط یا بالایی داشته باشد؛ از 3 تا 12 دلار به 

ازای تولید هر بشکه نفت اضافی سود بردارد.
وی افزود: همه شــرکت های دانش بنیان با پارک نوآوری صنعت نفت قرارداد 
می بندند؛ اگر پــروژه احیای ایــن 700 حلقه چاه به پایان برســد حدود 83 
میلیون بشکه در مدت سه ســال افزایش تولید تجمعی و نفت خام را به همراه 

دارد که این مهم ترین کار صنعت نفت در مدت یکسال گذشته است.
آخرین وضعیت طرح های احیای چاه هــای غیرفعال و کم بازده بدین صورت 
است که قراردادهای محرمانگی بین پارک نوآوری صنعت نفت با 50 شرکت 
دانش بنیان در 6 آبان ماه امسال امضا شده اســت و در دی ماه سال جاری نیز 

اولین قراردادها منعقد می شود.



نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس:

 با اغتشاشگـران برخورد شود

رئیس جمهور در مجمع بانک مرکزی:

ثبات اقتصادی وامنیت سرمایه گذاری با بخشنامه اتفاق نمی افتد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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از دست فوتبال هم دیگر کاری ساخته نیست
سید عبدالجواد موســوی  دوقطبی های کاذبی که هیچ وقت جدی 
نگرفتیمشان و گاهی حتی با ندانم کاری هایمان به آن دامن زدیم حالا 
گریبان فوتبال ما را هم گرفته است. حالا فوتبال که در بدترین شرایط 
مایه وحدت و همدلی ما بود و می توانســت در بحرانی ترین شرایط دل 
هایمان را به یکدیگر نزدیک کند و اختلاف هایمان را کمرنگ، خودش 

دارد به یک مسأله اختلاف برانگیز تبدیل می شود.
سال هاســت که دیگر خیلی چیزها ســر جایش نیســت. هنرمندان 
برجای منتقدان سیاسی تکیه زده اند و روزنامه نگاران در نقش منجیان 
ظاهر شده اند و... الخ. در این آشــفته بازار فوتبالیست ها هم دیگر صرفا 
فوتبالیست نیستند. آن ها باید بار بسیاری از کم کاری ها و ناکارآمدی ها 
را بر دوش بکشــند.در زمانه قهر و خشونت باید ســفیر صلح و دوستی 

باشند. 
در زمانه ســرخوردگی باید به ما انگیزه جنگیدن بدهند و در روزگاری 
که اخبار بد از شــش جهت بر ما باریدن گرفته، باید شادی و هیجان را 
برای ما به ارمغان بیاورند. اما این همه ماجرا نیست. بزرگ ترین معجزه 
فوتبال در این روزها به وجود آوردن فضایی همدلانه است تا در آن فضا، 
کرد و ترک و بلوچ و فارس و عرب و شــیعه و سنی و درویش و اهل حق و 
باحجاب و بی حجاب و انقلابی و ضدانقلاب ذیل یک پرچم جمع شوند و 

یکصدا فریاد بزنند: »ایران«. 
حقیقت این است که ما توانایی متحد شــدن را از دست داده ایم و حتی 
در نماز صبح عید فطر به جای آنکه سرود اتحاد ســر دهیم تا بتوانیم از 
آزمون تحریم و تهدید سربلند بیرون آییم به آتش تفرقه و تشتت دامن 
می زنیم. به جرات می توان گفت امروز هیچ اتفاق سیاســی و فرهنگی 
و اقتصــادی و اجتماعی قادر نیســت همه مارا با ایــن همه اختلافات 

رنگارنگ کنار یکدیگر بنشاند. 
این که فوتبال عهده دار چنین نقشی شده است اگرچه جای خوشحالی 
دارد اما بسیار نگران کننده نیز هست. تصور بفرمایید بخت با مردان تیم 
ملی همیشه یار نباشد یا فردا روزی بر اثر بی درایتی مسوولان، مربی نه 
چندان توانمندی بر ســر کار آید آن وقت چه باید کرد؟ به نظر می رسد 
فوتبال در این روزها آخرین ســرمایه اجتماعی ما باشــد. تدبیر و خرد 
و میهن دوستی اقتضا می کند با همه وجود این ســرمایه را قدر بدانیم 
و بیشــتر از اینها حواس مان به فوتبال باشــد. برای فردای این میهن و 
آرامش خودمان هم که شــده نگذاریــم این ســرمایه بازیچه مطامع 

سیاسی ما شود. متاسفانه این روزها فوتبال تنها دلخوشی ماست.
این چند خط را ســال ها پیش نوشــتم. به گمانم به مناسبت پیروزی 
تیم ملی ایران بر بحرین. این که می گویم به گمانم به این دلیل اســت 
که چندبار دیگر هم همین مضمون را نوشــته بودم. هربار که تیم ملی 
پیروزی مهمی را رقم می زد من احساس دوگانه ای داشتم. از یک طرف 
مثل همه ایرانی ها در پوســت خــودم نمی گنجیــدم و از طرفی دیگر 
نگران بودم که اگر همین یک دلخوشــی هم از دســت برود دیگر باید 
به چه چیزی تکیه کنیم؟ و حالا این نگرانی بیشــتر شده است. حالا به 
جایی رسیده ایم که همین دلخوشی ممکن است به دلایل فرامتنی به 

عکس عمل کند. 
یعنی چیزی که می توانست در مواقع بحرانی در مقام منجی ظاهر شود 
و اختلاف ها و گســل ها را از میان بردارد ممکن اســت خودش به یک 
بحران بدل شود و مایه اختلاف و چند دستگی. در یک وضعیت متعادل 
و شرایط غیر حســاس اصلا فوتبال عهده دار چنین نقشی نیست. همه 
چیز سر جای خودش هســت و فوتبال هم به عنوان یک ورزش و یا یک 
صنعت سرگرمی ساز کار خودش را انجام می دهد اما وقتی همه بار کم 
کاری ها و ندانم کاری های یک سیســتم می افتــد روی دوش فوتبال 
وضعیت فرق می کند. آیا فوتبال قادر است جور همه مصیبت های یک 

کشور را بر دوش بکشد؟
 اگر هم بتواند گاهی گداری چنین وظیفه ای را عهده دار شــود آیا می 
تواند این وظیفه را برای همیشه عهده دار شود؟ روزی که نوشتم به نظر 
می رسد فوتبال آخرین سرمایه اجتماعی ما باشد، خودم هم ترسیدم. 
ســرزمینی با بیش از هشــتاد میلیون جمعیت و آن تاریخ باشکوه و آن 
همه ســرمایه اجتماعی و انســانی وقتی کارش به جایی برسد که همه 
امیدش در ساق پای یازده نفر فوتبالیست جمع شود باید ترسید. خودم 
هم فکر نمی کردم آن دل نگرانی به این زودی ها به واقعیت بدل شــود 
اما متاسفانه شــد. حالا عملکرد ما در حوزه سیاست و فرهنگ و اجتماع 
کار را به جایی رســانده که فقط و فقط فوتبال می تواند مارا نجات دهد 
اما از بخت بد دیگر نمی توان به فوتبال هم آن قدرها امیدوار بود. همان 
دوقطبی های کاذبی که هیچ وقت جدی نگرفتیمشان و گاهی حتی با 
ندانم کاری هایمان به آن دامن زدیم حالا گریبان فوتبال مارا هم گرفته 

است. 
حالا فوتبال که در بدترین شــرایط مایه وحــدت و همدلی ما بود و می 
توانست در بحرانی ترین شرایط دل هایمان را به یکدیگر نزدیک کند و 
اختلاف هایمان را کمرنگ، خودش دارد به یک مسأله اختلاف برانگیز 

تبدیل می شود. 
حالا یک عده از ما طرفدار ســرود خواندن بچه های تیم ملی هستیم و 
یک عده از ما مخالف آن. یک عده از ما طرفدار شادی پس از گل هستیم 
و یک عده مخالــف آن. یک عده از مــا طرفدار شــعار دادن بازیکنان 
هستیم و یک عده مخالف آن. به قول شاملو: هرگز کسی اینگونه فجیع 

به کشتن خود برنخاست که من به زندگی نشستم.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس: 

قانون ترمیم حقوق شامل اضافه کار نمی شود
یک عضو کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس گفت کــه قانون ترمیم 
حقوق کارکنان دولت و بازنشستگان کشــوری و لشگری شامل اضافه 
کار نخواهد شــد و تنها یک میلیون تومان به حقوق دریافتی کارکنان 

دولت در پایان هر ماه اضافه می شود.
احســان ارکانی درباره اینکه آیا افزایش حقوق کارمندان دولت شامل 
ســایر مزایا همچون اضافه کار خواهد شــد؟ گفت: در حکم کارگزینی 
برای محاســبه اضافه کار فرمول مشــخصی وجــود دارد. این فرمول 
بدین گونه است که جمع سه آیتم حق شــغل و حق شاغل و فوق العاده 
مدیریت، تقســیم بر 176 می شود و عدد به دســت آمده به عنوان یک 
ساعت اضافه کار محاسبه می شود. کارمند دولت تا سقف 175 ساعت 
در ماه می تواند اضافه کار داشــته باشد که محاســبه آن بر اساس این 

فرمول است.
وی ادامه داد: در قانــون مربوط به افزایش حقوق هــا، 3000 امتیاز در 
احکام کارگزینی و قراردادهای کارکنان در قالب ترمیم حقوق مصوب 
شد که برای آن هم مقرر شده در ردیف جداگانه ای در حکم کارگزینی 
به نام ترمیم حقوق اضافه شود. لذا با توجه به اینکه این موضوع در هیچ 
کدام از ســه آیتم مربوط به محاســبه اضافه کار یعنی حق شغل، حق 
شــاغل و فوق العاده مدیریت نیامده اســت، این قانون شامل اضافه کار 

نخواهد شد و صرفا یک میلیون تومان در حکم کارگزینی قید می شود.
این نماینده مجلس توضیح داد: بر این اساس حقوق آبان ماه یک فرد در 
مقایسه با مهر ماه تنها یک میلیون تومان افزایش پیدا کرده است که اگر 
این فرد مرد متاهل و دارای فرزند باشد شامل افزایش حق عائله مندی 

و حق اولاد هم خواهد شد.
ارکانی مجددا در جمع بندی گفت: افزایش حقوق ها شــامل اضافه کار 
و سایر مزایای پرداختی نخواهد شــد و به آنها تسری پیدا نمی کند. این 
موضوع هــم بخاطر تاکید ســازمان برنامه و بودجه بــود که پرداختی 
بیشــتری نداشــته باشــد. از این رو موضوع ترمیم حقــوق در ردیف 

جداگانه ای در حکم کارگزینی اضافه می شود.

یادداشت

تریبون

رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: پیش  از این هم گفته 
بودیم که صدور قطعنامه مشخصاً یک اقدام غیرسازنده 
برای حفظ فشــار حداکثری اســت و کمکــی به حل 

مسائل موجود نخواهد کرد.
 به نقل از پایگاه اطلاع رســانی ســازمان انرژی اتمی، 
محمد اسلامی، معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان 
انرژی اتمی در حاشیه مراســم بزرگداشت چهلمین 
سالگرد تشییع 370 شــهید در آبان 1361 و 23 هزار 
شهید اســتان اصفهان با گرامیداشــت یاد و خاطره 
این شــهدا گفت: مردم ایران همیشه در صحنه های 
مختلف ســربلند بوده اند و مردم اصفهــان نیز در 25 
آبان 1361 در آزمون ایثار در دفاع مقدس ســربلند 

بیرون آمدند.
وی افــزود: عملیات محــرم بیش از یک هزار شــهید 

داشت که بیش از 700 شهید آن برای استان 
اصفهان بود و مردم در آن روز 370 شهید را 

بدرقه کردند.
رئیس سازمان انرژی اتمی خاطرنشان کرد: 
هم اکنون اصفهــان بیش از هــزار خانواده 
دارای دو شهید و حدود 60 خانواده دارد که 
3 شهید را تقدیم این انقلاب کرده اند و حتی 

خانواده هایــی آن روز فرزندان خودشــان را به جبهه 
اعزام می کردند که یک فرزند داشــتند و همان یک نفر 

هم به فیض شهادت نائل شد.
وی ادامه داد: در آن دوران جوانانی داشتیم که عاشقانه 
به امام خویش لبیک گفتند و برای بقای دین، اســلام 
و حفظ سرزمینشــان جان فشــانی کردند. روح همه 
شهدا شاد و ان شاءالله بتوانیم در مسیر پیشبرد اهداف 

انقلاب اســلامی که چیزی جز عزت مردم و 
آبادانی ایران را به همراه ندارد، تلاش کنیم و 

سر از پا نشناسیم.
معاون رئیس جمهور در پاســخ به ســؤالی 
درباره قطعنامه اخیر شــورای حکام آژانس 
بین المللی انــرژی اتمی علیه ایــران اظهار 
داشت: پیش ازاین هم گفته بودیم که صدور 
قطعنامه مشــخصاً یک اقدام غیرســازنده برای حفظ 
فشــار حداکثری اســت و هیچ کمکی بــه طرف های 

مقابل برای حل مسائل موجود نخواهد کرد.
اســلامی افزود: ما از مدیــرکل آژانس هم شــنیده 
بودیم و وی تأکید داشــت که صدور قطعنامه کمکی 
به پیشــبرد امور نخواهد کرد. به نظر می رســد ســه 
کشــور اروپایی و آمریکا به استفاده از انواع روش های 

مختلف فشــار ازجمله صدور قطعنامه و تحریم عادت 
دارند و پرواضح است که این گونه فشارها بی سرانجام 

خواهد بود.
رئیس ســازمان انرژی اتمی در ادامه بابیان اینکه این 
اقدام اشــتباه و تصویــب قطعنامه علیه کشــورمان 
همان طوری که پیش تر هم گفته شــده بود، پاســخ 
محکمی از سوی ایران به همراه خواهد داشت، تصریح 
کرد: برنامه های هســته ای جمهوری اســلامی ایران 
مطابق قانون اقدام راهبردی مجلــس پیش می رود و 
صدور قطعنامه های متعدد علیه ایران در پیشبرد این 

برنامه ها خللی ایجاد نخواهد کرد.
مهندس اســلامی تصریح کرد: تمامی برنامه هایی که 
در عرصه ملی از ســوی ما دنبال می شــود برای رفاه و 

پیشرفت ملت ایران است.

 وزیر کشــور، جوانی جمعیت را یکی از مولفه های مهم 
قدرت ملی و موجب رشد و بالندگی اجتماعی دانست 
و تأکید کرد: برنامه هغتم توســعه متناسب با آمایش 

سرزمینی تدوین می شود.
احمد وحیدی در نشســت کارگــروه جوانی جمعیت 
که با رونمایی از بنُ سازه آموزشــی مسیر نجات همراه 
بود، اظهار داشت: باید به تقویت بنیان نظام خانواده در 

کشور توجه اساسی داشته باشیم.
وزیر کشــور با بیان اینکه تحکیم خانــواده پیامدهای 
مهمی در حوزه همبستگی و هویت جمعی و ملی دارد، 

افزود: نظام خانواده همــواره چتر حمایتی 
مناســبی برای افراد بوده و از این رو تضعیف 
خانواده و پایه های ارزشی نهفته در آن باعث 
افزایش آســیب های اجتماعی در کشــور 

می شود.
وی، جوانی جمعیت را مســأله مهمی برای 
آینده کشور برشمرد و گفت: لازمه پیشرفت 
کشور در گرو داشتن جمعیت جوان و پویاست.

وحیدی در بخش دیگری از ســخنانش به بیانات رهبر 
معظم انقلاب اسلامی در خصوص جمعیت اشاره کرد 

و گفت: رهبر فرزانه انقلاب اســلامی تلاش 
برای افزایش نســل و جوان شــدن نیروی 
انسانی کشــور و حمایت از خانواده را یکی از 
ضروری ترین فرائض مسئولان و آحاد مردم 
اعلام کردند و آن را یک سیاست حیاتی برای 

آینده ی بلندمدت کشور دانسته اند.
وزیر کشور، ترکیب جمعیت جوان را یکی از 
مولفه های مهم قدرت ملی و نشــانه بالندگی و پویایی 
جامعه دانســت و افزود: مجلس شــورای اســلامی با 
تصویب قانون جوانی جمعیت گام بزرگی در این حوزه 

برداشت و باید دســتگاه ها و نهادها با دغدغه مندی و 
حساسیت، برای اجرای این قانون تلاش کنند.

وزیر کشــور تأکید کرد: وزارت کشور به عنوان دستگاه 
ناظر و هدایت گر نقش موثری در تدوین و اجرایی شدن 
برنامه های کلان توســعه ای دارد و بــرای همین لازم 
است برنامه هفتم متناســب با اصل آمایش سرزمینی 

تدوین و عملیاتی شود.
وی با تأکید بر تقویت تعاملات با کشــورهای همسایه 
گفت: استانداران مرزی متولی اصلی این کار هستند و 

باید نقش مهمی در این حوزه داشته باشند.

اتمی

وزیر

زهرا علیدادی  نایب رئیس کمیســیون 
امنیت ملی مجلس با اشاره به اینکه مردم با 
اغتشاشگران متفاوت هستند، گفت: مردم 
در کنار انتقاد، صف خود را از دشــمن جدا 

کرده اند.
 عباس مقتدایی، نایب رئیس کمیســیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجــی مجلس 
شورای اسلامی در برنامه تلویزیونی تهران 
20 دربــاره اتفاقــات دو ماه اخیــر و تغییر 
جنس فضا و صف بندی جریان رســانه ای 
در عملیات های تروریســتی، گفت: یکی از 
مقدمات تغییر صف بندی این است که سواد 
رســانه ای افزایش پیدا کند. همچنین خود 
افراد، رســانه ملــی و خبرگزاری ها در این 

راستا تلاش کنند.
وی متذکر شد: اگر دو ماه قبل کسی چیزی 
می گفت، می گفتیم که این شخص از ابعاد 
گوناگون ماجرا خبری نداشــته، اما اکنون 
طراحی ها مشخص شــده است. کسانی که 
طراحی اغتشاشات را به عهده دارند، هر چه 
به خواسته شان نمی رسند، به بازتولید یک 

روش دیگر دست می زنند.
نایب رئیــس کمیســیون امنیــت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شــورای اسلامی 
تصریــح کــرد: آنهــا امــروز وارد فضای 

کشته ســازی در جامعــه بــرای افزایش 
احســاس ناامنی شــده اند. ابعــاد مختلف 
موضوع روشــن شــده و می دانیم که یک 
مجموعه بیــرون مرزها دارنــد عملیات را 
طراحی می کنند. آنهــا خیال می کردند که 
با هیاهو و بلوا یک فضــای رعب آوری ایجاد 
می شــود و از جانب مردم همراهی خواهند 
داشت، الان کاملًا مشــخص است که مردم 
خط خود را جدا کرده و بهــای امنیت خود 
را می دانند.وی افــزود: گلایه های مردم به 
جای خود باقی اســت. من پشــت تریبون 
مجلس خواســت مردم را مطــرح می کنم، 
اما عملیات فریب دشــمن هم دارد خودش 
را نشان می دهد. هوشــیاری مردم آنها را از 
همراهی ناامید کرد. سناریوی دوم آنها این 
اســت که خشــونت را در لایه های مختلف 
مردم اجرا کنند. خشــونتی که در عملیات 
تروریســتی شــاه چراغ، ایــذه و اصفهان 
داشــتند، یک پیام دارد و آن هم این است 
که زمینه پیشــرفت ایران را متوقف کنند و 

آرامش را از مردم بگیرند.
مقتدایــی گفــت: تعــداد افــرادی که در 
اغتشاشات حضور دارند، علی رغم تمام این 
هیاهوهایی که رخ داده، زیاد نیست. ما 85 
میلیون نفر هســتیم. مردم با اغتشاشگران 

متفاوت هســتند. مردم توقعاتی دارند که 
عملی نشده اســت. در زمینه های اقتصادی 

و غیره حرف های شنیدنی از مردم داریم.
نماینده مردم اصفهان در مجلس شــورای 
اســلامی بیان کرد: بعد از حادثه شاهچراغ 
مجلس بیانیه داد و ایــن جنایت را محکوم 
کرد و گفت کســانی که مثل داعش گرگ 
صفتی می کنند به ســزای عملشان برسند. 
ناگهــان از جایــی گفتند کــه نمایندگان 
مجلس خواستار اعدام شــده اند که چنین 

حرفی نزده بودند.
رویکــرد  خارجــی  رســانه های  آیــا   
اغتشاشــگرانی را که از قتل هــم فروگذار 
نکردند، محکــوم کردند؟ آیا کســانی که 
اغتشاش می کنند، کارشان شبیه اعتراض 
اســت؟ کســی که در دانشــگاه فحاشی 
می کند، اصــول اولیه انســان فرهیخته را 
دارد؟ اینها چیزی نیست که به بدنه عمومی 

جامعه ربط داشته باشد.
مقتدایی تصریح کرد: مجلس مجموعه ای از 
کمیسیون های تخصصی دارد که به دنبال 
منافع ملت هستند. کشــور ما ساختارهای 
قانونی حقوقی دارد. مجلس در این خصوص 
به تمام نکات عمل کــرده و کوتاهی نکرده 
اســت. ما در این خصوص طرحــی آوردیم 

و گفتند که این طرح بر فــلان اصل قانونی 
اساسی منطبق نیســت و دولت باید لایحه 

بیاورد تا اجرا شود.
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس 
شــورای اســلامی گفت: مجلس به دنبال 
تأمین منافع ملت اســت. این اقدام در قالب 
طرح شــدنی نیســت و باید با دولت رایزنی 
کنیم تا لایحه بیاورد. خانه ملت اقدام کرده 
و هنوز هم پیگیر اســت. اصلًا هر چیزی که 
مجلس تشــخیص داده، حاصل جمع نیاز 
جامعه بوده اســت. مردمی کــه مجلس را 
دوســت ندارند، آن را در دوره بعدی عوض 
می کنند. همیــن الان ســازمان ملل آمد 
تحت تأثیر قدرت های بــزرگ قطع نامه ای 
صادر کــرده که مبانــی حقوقی نــدارد و 

سیاسی است.
وی اظهــار داشــت: همین حالا رســانه ها 
دارند به سازمان ملل در حالی که ما قربانی 
تروریست شده ایم، فشــار می آورند. فشار 
سوم را ســفارتخانه های خارجی در داخل 
ایجــاد می کنند. بعضی که کاملًا مشــهود 
است و دارند اغتشاشــات کف میدان را جلو 
می برند. جنــگ احزاب رســانه ای در کنار 
احزاب سیاســی یک هدف را دنبال می کند 
و آن این اســت که افکار عمومی قبول کنند 
ایران ناامن اســت. چون ایران راه ارتباط با 
آسیا را پیدا کرده، نگران شــده اند. آنکه در 
اغتشاش است، از جنس مردم نیست. مردم 
در کنــار انتقاد صف خود را از دشــمن جدا 

کرده اند.

اسلامی:تصویب قطعنامه علیه ایران پاسخ محکم به همراه خواهد داشت

وحیدی: برنامه هفتم متناسب با آمایش سرزمینی تدوین می شود

خریــدار   رئیــس جمهور گفــت: ثبات 
اقتصادی، امنیت سرمایه گذاری و حمایت 
از تولید و اشتغال با بخشنامه اتفاق نخواهد 
افتاد و مــردم باید آن را در عمل احســاس 

کنند.
 شــصت و دومین اجلاس مجمــع عادی و 
فوق العــاده بانک مرکزی بــا حضور حجت 
الاسلام سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور 

برگزار شد.
در این جلســه علی صالح آبادی رئیس کل 
بانک مرکزی گزارشی از عملکرد مالی سال 
1400 و همچنین شــاخص های مالی سال 

1401 ارائه کرد.
رئیس جمهور پس از اســتماع این گزارش 
به برخــی موارد ذکــر شــده از جمله روند 
کاهشــی نرخ تــورم، افزایش صــادرات، 
وصــول درآمدهــای ارزی کشــور، روند 
کاهشی نوســانات نرخ دلار، روند کاهشی 
رشد نقدینگی، افزایش خالص دارایی های 
خارجی و همچنین حفــظ و تقویت ذخایر 
ارزی کشور اشاره کرد و گفت: استمرار این 
اقدامات موجب اطمینان بخشی به مردم و 

همچنین فعالین اقتصادی است.
در این جلسه همچنین بانک مرکزی مکلف 
شد موضوع اضافه برداشت برخی بانک ها که 
انضباط مالی و پولی شــبکه بانکی کشور را 

تحت تأثیر قرار داده با جدیت پیگیری کند.
حل موضوع تکالیف به جا مانده از سال های 
قبــل در گزارش هــای مالــی، عملیاتی 
کردن نظــر ناظــران در گزارش های مالی 
بانــک مرکزی، تأکیــد بر کنتــرل تورم و 
رشــد نقدینگی، کنترل و نظارت جدی بر 
بانک ها بویژه بانک های خصوصی و هدایت 

اعتبارات به ســمت فعالیت هــای مولد، 
کنتــرل ترازنامه های بانک ها و تســهیل 
دسترســی مردم به تســهیلات بانکی از 
دیگر مســائلی بود که رئیس جمهور بانک 
مرکزی را بــه اجرا و پیگیــری دقی ق آنها 

مکلف کرد.
رئیس جمهور همچنیــن از بانک مرکزی 
خواست با تسریع در تســهیل روابط پولی و 
بانکی با دیگر کشورها، خارج کردن اقتصاد 

کشور از انحصار دلار را با جدیت دنبال کند.
رئیســی تأکید کرد: خروجــی اقدامات و 
عملکرد بانــک مرکزی و ســایر نهادهای 
اقتصــادی دولــت بایــد در جهــت ثبات 

و  ســرمایه گذاری  امنیــت  اقتصــادی، 
حمایت از تولید و اشتغال باشد و با هرگونه 
یأس آفرینــی با هــدف برهــم زدن نظام 
اقتصادی کشور و یا تشویش اذهان عمومی 

با جدیت برخورد شود.
رئیــس جمهــور همچنین گفــت: ثبات 
اقتصادی، امنیت سرمایه گذاری و حمایت 
از تولید و اشتغال با بخشنامه اتفاق نخواهد 
افتاد و مــردم باید آن را در عمل احســاس 

کنند.
پیش از ســخنان رئیــس جمهــور، علی 
صالح آبادی رئیــس کل بانــک مرکزی با 
اشــاره به برنامه های این بانک برای کنترل 

تورم و نقدینگی، افــزود: کاهش 1۹,7 دهم 
درصدی نــرخ تــورم به صورت متوســط 
12 ماهه، کاهش شــاخص 12 ماهه بهای 
تولیدکننده، رشــد 3 برابری وصولی های 
ارزی در ســال 1401 در مقایســه با سال 
13۹۹، رشد 30 درصدی رقم تأمین ارزی، 
کاهش مدت زمــان تخصیــص ارز دارو و 
تجهیزات پزشــکی از 30 به حداکثر 2 روز، 
راه اندازی بازار توافقــی مدیریت بهینه بازار 
ارز برای پاســخگویی به نیــاز متقاضیان، 
افزایش 5 برابری وصــول مطالبات ارزی از 
کارگزاران داخلی و خارجی نســبت به سال 
گذشته، رشد 54 درصدی پرداختی شبکه 

بانکــی به بخش هــای اقتصادی در ســال 
1400، رشد 45 درصدی تسهیلات بانکی 
در 7 ماهه اول ســال 1401 نسبت به مدت 
زمان مشابه سال قبل از اقدامات مهم بانک 

مرکزی در چند ماه گذشته بوده است.
وی در ادامــه با اشــاره به کاهــش بیش از 
5 واحد درصدی رشــد نقدینگی در پایان 
شهریور سال 1401 نســبت به مدت زمان 
مشابه ســال گذشــته، اظهار داشت: رقم 
رشد نقدینگی از 40,6 دهم درصد در سال 
13۹۹ به 3۹ درصد در پایان شــهریور سال 
1400 و 35 درصد در پایان شهریور 1401 

رسیده است.
صالح آبادی در ادامه با اشاره به حمایت بانک 
مرکزی از بخش تولید به صورت غیرتورمی، 
گفت: میــزان انتشــار اوراق گام )گواهی 
اعتبار مولد( به عنوان یک ابزار تأمین مالی 
تعهدی و نوعی حمایت غیرتورمی از تولید 
از 7,7 هزار میلیارد تومان در ســال 1400 
به 32 هزار میلیارد تومان تا 28 آبان ســال 
1401 رســیده است که رشــد 4 برابری را 

نشان می دهد.
افزایش پرداخت تســهیلات ازدواج جوانان 
از 80 هزار میلیارد تومان در سال 1400 به 
86 هزار میلیارد تومان تا آبان سال 1401، 
پرداخت 21 هزار میلیارد تومان تسهیلات 
قرض الحســنه فرزنــدآوری تا آبان ســال 
1401 و افزایــش تســهیلات پرداختی به 
شرکت های دانش بنیان از 66 هزار میلیارد 
تومان در ســال 1400 به بیش از 74 هزار 
میلیارد تومان تا آبان ســال 1401 از دیگر 
نکات برجســته گزارش رئیــس کل بانک 

مرکزی در این جلسه بود.
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ساخت خط آهن رشت ـ آستارا ۲0 هزار میلیارد تومان اعتبار می خواهد
 تکمیل حلقه مفقوده کریدور شمال-جنوب 

طی 4 سال
مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه با بیان تکمیل حلقه مفقوده کریدور 
شمال ـ جنوب 4 ســال زمان می برد گفت: ســاخت خطّ آهن رشت ـ 

آستارا 20 هزار میلیارد تومان پول می خواهد.
»خیرالله خادمی« با یادآوری علاقه مندی روس ها برای سرمایه گذاری 
در ساخت خطّ آهن رشت ـ آســتارا،  اظهار کرد: در سفر رئیس جمهور 
روسیه به ایران برای حضور ســرمایه گذاران این کشور در ساخت خطّ 

ریلی رشت ـ آستارا در کریدور شمال ـ جنوب اعلام آمادگی شد.
وی ادامه داد: با ســاخت این پروژه ریلی،  هلسینکی در فنلاند از طریق 
ریل به روسیه،  آذربایجان و از آنجا به ایران متصل خواهد شد. این خط  
ریلی نیز به خلیــج فارس و دریــای عمان متصل شــده و زمینه برای 

ترانزیت کالا از اروپا به شبه قاره هند را تسهیل خواهد کرد.
مدیرعامل شرکت ســاخت و توســعه زیربناهای حمل ونقل کشور با 
یادآوری این که خط آهن رشت ـ آستارا 164 کیلومتر طول دارد، افزود: 

یکی از مسائل این پروژه، چگونگی تامین منابع مالی است.
خادمی تاکیــد کرد: بر اســاس برآورد های صورت گرفتــه که مبنای 
آن فهرســت بها بوده، حدود 15,7 هزار میلیارد تومان هزینه ســاخت 
خط آهن مذکور است. با احتساب تملک اراضی هزینه ساخت به حدود 

20 هزار میلیارد تومان افزایش می یابد.
وی درباره زمان ســاخت این پروژه نیز گفت: در صــورت تامین منابع 
مالی و تملک اراضی این خط ریلی حداکثر طی 4 ســال ساخته خواهد 

شد.

کاهش قابل توجه بهای تولیدکننده
وند کاهشی تورم پیش نگر تداوم ر

نرخ تورم تولیدکننده بخش معدن در تابســتان امســال نسبت به بهار 
14 درصد و در بخــش صنعت هم 16.2 واحد درصــد در همین مقطع 
نسبت به بهار امســال کاهش یافته است.شــاخص بهای تولیدکننده 
مانند شاخص بهای مصرف کننده از جمله شاخص های قیمتی است که 
در بررسی روند سطح قیمت ها مورد بررسی قرار می گیرد؛ این شاخص 
در واقع اندازه گیری تغییرات قیمت هایی است که تولیدکننده در ازای 
فروش کالاها و خدمات خود دریافت می کند و بــه همین دلیل برخی 
شاخص بهای تولیدکننده را شــاخصی می دانند که روندهای قیمتی 
در بازارهای عمده فروشــی، صنایع تولیدی و بــازار کالاها را منعکس 
می کنــد.در ادبیات اقتصادی از این شــاخص به عنوان یک شــاخص 
پیش نگر یاد می شــود؛ به این معنی که با بررسی این شاخص می توان 
سطح تغییر قیمت ها در بازار کالا و خدمات مصرفی یا تورم را پیش بینی 
کرد چرا که هر افزایش یا کاهش قیمت در شــاخص بهای تولیدکننده 

با یک وقفه زمانی در شاخص بهای مصرف کننده نیز مشاهده می شود.

در فصل تابســتان 1401، درصد تغییرات شاخص قیمت تولیدکننده 
بخش معدن نسبت به فصل مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( 13.4 
درصد اســت؛ تورم نقطه به نقطه تولید کننده بخــش معدن در فصل 
بهار 27.4 درصد بوده بنابراین شدت رشدشاخص یاد شده در تابستان 

نسبت به بهار 14 واحد درصد کاهش داشته است.
همچنین در فصل تابســتان 1401، درصد تغییرات شــاخص قیمت 
تولیدکننده بخش صنعت نســبت به فصل مشابه سال قبل )تورم نقطه 
به نقطه( 30, 1 درصد است که در مقایســه با تورم نقطه به نقطه تولید 
کننده صنعت در بهار )46.3 درصد(، 16.2 واحد درصد کاهش داشته 

است.

واشنگتن پست:
وسازی، اقتصاد جهانی را از رکود  صنعت خودر

ج می کند خار
واشنگتن پست در گزارشی نوشت به نظر می رسد بخش خودروسازی 

جهانی در نجات اقتصاد جهانی از رکود موفق خواهد بود.
واشنگتن پست در گزارشی نوشت به نظر می رسد بخش خودروسازی 
جهانی در نجات اقتصاد جهانی از رکود موفق خواهد بود، چرا که آخرین 
داده ها و ارقام عملکرد مثبتی را برای این بخش نشــان می دهد عرضه 
خودرو در جهان افزایش یافته اســت و این موضوع نشان دهنده عبور 
خودروسازی از بحران است.واشنگتن پست در این گزارش آورده است 
در حالی که صنعت خودرو هنــوز از حالت عادی فاصله دارد، داده هایی 
که در یک ماه گذشته ظاهر شد نشــان می دهد که این صنعت در حال 
بهبود اســت.این روزنامه می افزاید: »هم اکنون شــاهد شــتاب رشد 

اقتصادی همزمان با کاهش تورم هستیم«.
نمودار فروش خودرو با تعدیل فصلی نشان می دهد که صنعت از ابتدای 
همه گیری کرونا تا چه حد از حالت عادی فاصله داشــته است، زیرا در 
ســال های قبل از همه گیری، فروش خودروهای جدید به طور مداوم 
در محدوده 17 میلیون خودرو در سال بود، اما در مارس 2020 فروش 
ســقوط کرد و بعداً در اوایل ســال 2021 بهبود یافت، اما پس از آن در 
تابستان به شدت کاهش یافت.واشنگتن پست می گوید: »این کسری 
به طرق مختلف بر اقتصاد تأثیر گذاشته اســت. خودروها در سه ماهه 
سوم سال 2021 به دلیل کاهش فروش، 2 درصد از رشد تولید ناخالص 
داخلی واقعی را کاهش دادند و تا سه ماهه سوم سال 2022 هنوز بهبود 
نیافته است. از آنجایی که مشکلات به وجود آمده است، صنعت به دلیل 

نحوه محاسبه بهره وری، رشد بهره وری را تجربه می کند.
گزارش این روزنامه حاکی از آن اســت که عدم تولیــد خودرو منجر به 
افزایش قیمت خودروهای نو و دست دوم شده اســت، بنابراین زمانی 
که دلال ها چیز زیــادی برای فروش ندارند، مجبور بــه ارائه تخفیف به 

خریداران نخواهند بود و کمبود موجودی کالا فشار وارد می کند.
بر اســاس این گزارش همه این اثــرات نهایی به این معنی اســت که 
بازگشــت تولید خودرو به حالت عــادی در نهایت بــرای اقتصاد یک 
مشکل بزرگ است. اوایل این ماه مشخص شــد که فروش خودروهای 

جدید در اکتبر به 14.۹ میلیون دستگاه افزایش یافته است.

بازار

شــرکت ســپرده گذاری مرکزی اعلام کــرد: بیش از 
4 هزار و 700 میلیارد تومان ســود ســنواتی از طریق 
سجام به حســاب بیش از 27 میلیون ســهامدار واریز 

شد.
 تازه ترین آمار منتشــر شده از سوی ســپرده گذاری 
مرکزی اوراق بهادار و تســویه وجوه حاکی از آن است 
که از آغاز ســال 1401 تا پایان ســوم آبان ، 224 ناشر 
سود ســنواتی ســهامداران خود را از طریق اطلاعات 

سامانه جامع مشتریان »سجام« پرداخت کردند.
بر اساس این گزارش، در این دوره زمانی 224 ناشر، 4 

هزار و 705 میلیارد تومان مطالبات سنواتی 
27 میلیون و 207 هزار و 201 ســهامدار را 
پس از سال ها با اســتفاده از سجام به حساب 

سهامداران واریز کردند.

آمار واریز سود جاری ناشران
افزون بر این، آمار های منتشــر شــده نشان 

می دهد که از ابتدای امســال تا پایان هفته ســوم آبان 
، سود جاری 316 ناشر به مبلغ 46 هزار و 468 میلیارد 
تومان با اســتفاده از طریق سامانه سجام به حساب 42 

میلیون و 505 هزار و 433 ســهامدار واریز 
شده است.

سامانه سجام چیست؟
لازم به ذکر اســت، سجام یک ســامانه زیر 
ساختی برای شناسایی مشتریان جهت ورود 
به باشــگاه بزرگ بازار سرمایه ایران است که 
تمام فعالان این بازار اعم از سرمایه گذاران، مشتریان و 
مدیران نهاد ها در این سامانه، فقط یک بار برای همیشه 
اطلاعات خود را در آن ثبت خواهند کرد و پس از احراز 

هویت حضوری و غیر حضوری قادر به دریافت خدمات 
مبتنی بر داده های تایید شده خواهند بود.

بر اســاس این گزارش، از طریق این ســامانه اطلاعات 
هویتی، شــماره حســاب، شــماره موبایــل، آدرس 
الکترونیکی و اقامت دایمی فرد ثبت می شــود و از آن 
به بعد هیچ نهاد مالی نیازی به دریافت مجدد اطلاعات 

آن سهامدار را ندارد.
www. ســهامداران می توانند با مراجعه به ســایت

sejam.ir ثبت نام و احراز هویت ســجام را به صورت 
الکترونیکی انجام دهند.

معــاون حمل ونقل وزارت راه و شهرســازی بررســی 
و برنامه ریــزی برای افزایــش کیفیــت جابجایی بار 
و مســافر و تامین امنیــت در حوزه حمل ونقــل را از 
اهداف شــانزدهمین همایش بین المللی و نمایشگاه 
»حمل ونقل روســیه« اعلام کرد. شهریار افندی زاده، 
نماینــده جمهوری اســلامی ایران در شــانزدهمین 
همایش بین المللی و نمایشــگاه »حمل ونقل روسیه« 

با بیان اینکــه این نمایشــگاه در چارچــوب رویداد 
ســالانه »هفته حمل ونقل در شــهر مســکو « برگزار 
شــد، اظهار کــرد: در چارچوب این همایش مســائل 
مربوط به توسعه زیر ســاخت های حمل ونقل، افزایش 
کیفیت جابجایی بار و مســافر و تامین امنیت در حوزه 
حمل ونقــل برنامه ریزی و بررســی می شــود.معاون 
حمل ونقل وزارت راه و شهرســازی خاطر نشان کرد: 

در حاشیه این همایش با ایگور لویتین دستیار ریاست 
جمهوری فدراســیون روســیه در خصــوص راه های 
توســعه همکاری های حمل ونقلی فــی مابین ایران و 
روسیه با تمرکز بر پروژه ساخت راه آهن رشت-آستارا 
به عنوان حلقه مفقوده کریدور شــمال - جنوب بحث 
و تبادل نظر شــد.وی افزود: همچنین در این ملاقات 
طرفین ضمن اشاره به اهتمام و تاکید روسای جمهور 

دو کشــور در خصوص تســریع آغاز عملیات اجرایی 
ساخت این مسیر ترانزیتی اســتراتژیک ایجاد این زیر 
ســاخت را تضمین کننده ترانزیت 15 میلیون تن کالا 
در سال تا پایان سال 2030 میلادی و در صورت توسعه 
و بهسازی خطوط موازی و افزایش ظرفیت با دو خطه 
کردن مسیر ریلی مذکور در چشم انداز افق طرح تا 40 

میلیون تن کالا در سال ارزیابی کردند.

سهام

حمل و نقل

خریدار   وزارت امور اقتصــادی و دارایی 
اعلام کرد: اصرار بر رو به افــول جلوه دادن 
اقتصــاد ایران در شــرایطی که بــر مبنای 
آمارهای مراجع داخلــی و گزارش صندوق 
بین المللی پول اقتصاد ایران بر مسیر مهار 
عوامل تــورم زا و در مدار رشــد در حرکت 
است، موجب ایجاد نا امنی روانی در جامعه 
می شــود.به گزارش وزارت امور اقتصادی و 
دارایی، این وزارتخانه در پاســخ به گزارش 
روزنامه »آرمــان ملی« با عنــوان »دولت 
کجاســت؟« و روزنامــه »کار و کارگر« با 
عنوان »شعار عدالت خواهی شما به صدقه 
و یارانه خلاصه شده اســت«، در جوابیه ای 
اعلام کرد: دولت بر مسیر نقشه راه رشد غیر 
تورمی حرکت می کند و تا حد ممکن نیز با 
وجود شرایط سیاسی و اجتماعی در داخل 
و وجود تحریم ها تلاش کــرده به آن پایبند 
باشد، آنچه بیش از همه به امید مردم ضربه 
می زند ترسیم آینده ای ســیاه و نامطمئن 
و ایجــاد فضای یاس و نا امیــدی به ویژه در 

فضای رسانه ای است.
اصرار بر رو به افول جلوه دادن اقتصاد ایران 
در شــرایطی که بر مبنای آمارهای مراجع 
داخلی و گزارش صنــدوق بین المللی پول 
اقتصاد ایران بر مســیر مهــار عوامل تورم 
زا و در مدار رشــد در حرکت است، موجب 
ایجاد نا امنــی روانی در جامعه می شــود. 
برخلاف آنچــه در مطالب ایــن دو روزنامه 
بدون هیچگونه آمار و اســتناد علمی مطرح 
شــده، عملکرد دولت و سیاست های پولی 
و مالــی آن در مهار تورم بــا خاموش کردن 

موتورهای تورم زا در آینه آمار روشن است.
کنترل رشــد نقدینگــی، پرهیــز از پولی 
سازی کســری بودجه از طریق هماهنگی، 
پیگیری برنامه اصلاح نظام بانکی و کنترل 
بدهی بانک ها به بانک مرکزی، ثبات بخشی 

بــه بــازار ارز، مدیریت انتظــارات تورمی، 
نظارت بر تغییــرات قیمت کالاها و خدمات 
و تأمین مناســب کالاهای اساســی و مواد 
اولیه و واســطه ای لازم برای بخش تولید از 
اقداماتی است که دولت دربرنامه های خود 
برای کاهش نرخ تورم و اســتمرار آن اتخاذ 

کرده است.
بر اساس گزارش مرکز آمار ایران، نرخ تورم 
در زمان آغاز به کار دولت ســیزدهم به رقم 
45.8 درصد در شــهریور ماه 1400 رسیده 
بود اما با اجرای سیاست های اعمال شده در 
ثبات بخشــی به بازار ارز، نظارت بر قیمت 
کالاها و خدمات و تامین مناســب کالاهای 
اساسی، نرخ تورم روند نزولی به خود گرفت 
و به رقم 38.7 درصد در پایان اردیبهشــت 
ماه سال 1401 رسید که موید کاهش 7.1 

واحد درصدی نرخ تورم است.
علاوه بر این بر اســاس اعلام مرکز آمار، نرخ 
بیکاری در فصل تابستان به عدد کم سابقه 
8.۹ درصد کاهش پیدا کرده اســت، این در 
حالی اســت که برخی در ابتدا کاهش نرخ 
مشــارکت اقتصادی از 41.1 درصد به 41 
درصد را دلیل کاهش نرخ بیکاری تصور می 
کردند اما براساس گزارش این مرکز، تعداد 
افراد فعــال اقتصادی که تشــکیل دهنده 
جمعیت مشارکت کننده در اقتصاد هستند 
در تابستان امســال با 211 هزار نفر افزایش 
به 6 میلیون و 112 هزار نفر رســیده است. 
از طرف دیگــر تعداد افراد دارای شــغل در 
کشور با 373 هزار نفر رشد به 23 میلیون و 

778 هزار نفر افزایش یافته است.
از مهمتریــن گام هــای دولت در مســیر 

تحول اقتصاد کــه به اذعــان اقتصاددانان 
امری ضروری و البته شــجاعانه بود حذف 
ارز 4200 تومانی بــود و از آثار آن، اهمیت 
یافتن تولید داخل کالاهای اساسی و غلات 
بود و دولت توانســت بدون تغییر قیمت نان 
با ضمن افزایــش خرید تضمینــی گندم، 
افزایش ســه میلیون تنی تولید گندم یعنی 
25.3 درصد افزایــش و کاهش2.7 میلیون 
تومانی واردات این محصول اســتراتژیک 
را داشته باشــد و در واقع یارانه ای که برای 
واردات هزینه می شــد برای رونــق تولید 

داخل به جیب کشاورز رفت.
از آثــار اقدامــات تحولی دولــت در حوزه 
اقتصادی می توان به صعودی شــدن رشد 
شاخص تولید صنعتی از ابتدای سال 1401 
اشــاره کرد، به طوری که این شــاخص در 

مهرماه 7.7 درصد نســبت به مدت مشابه 
سال قبل رشــد کرد که بیشترین نرخ رشد 
در یک ســال اخیر بوده اســت. همچنین 
نرخ تــورم تولیدکننده کــه از آن به عنوان 
تورم پیش نگــر نیز یاد می شــود در دولت 
ســیزدهم روند کاهشــی داشــته و بر این 
اســاس تورم تولیدکننده بخش معدن در 
تابستان امسال نســبت به بهار 14 درصد و 
در بخش صنعت هــم 16.2 واحد درصد در 
همین مقطع نســبت به بهار امسال کاهش 

یافته است.
شــاخص بهای تولیدکننــده اندازه گیری 
تغییرات قیمت هایی است که تولیدکننده 
در ازای فــروش کالاهــا و خدمــات خود 
دریافت می کنــد و به همیــن دلیل برخی 
شــاخص بهای تولیدکننده را شــاخصی 
می دانند که روندهــای قیمتی در بازارهای 
عمده فروشی، صنایع تولیدی و بازار کالاها 
را منعکس می کند، بنابراین با بررســی این 
شاخص می توان ســطح تغییر قیمت ها در 
بازار کالا و خدمــات مصرفی یا تورم را پیش 
بینی کرد چرا کــه هر افزایــش یا کاهش 
قیمت در شــاخص بهای تولیدکننده با یک 
وقفه زمانی در شاخص بهای مصرف کننده 

نیز مشاهده می شود.
دولت خــود را متعهد به حرکت بر مســیر 
نقشــه راه غیر تورمی می داند و موضوعات 
مهمی همچون عادلانه ســازی و هوشمند 
ســازی یارانه ها بــا برنامه از ســوی دولت 
پیش رفتــه و اگــر در مــواردی در برخی 
موارد تاخیری پیش آمــده به دلیل حصول 
اطمینان از اجرای دقیق و عادلانه بوده است 
و البته دولت همواره خــود را ملزم و موظف 
به ارائه اطلاعات و آخرین وضعیت دانسته و 
درباره هیچ موردی نیز قائل به پنهان کاری 

و عدم پاسخگویی نبوده است.

۲۷ میلیون سهامدار، ۴ هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان سود سنواتی دریافت کردند

برنامه ریزی برای افزایش کیفیت جابجایی بار و مسافر

 وظیفه سنگین نظارتی بورس برای قیمت گذاری منصفانه

ریسک خریدهای دستوری در صندوق املاک و مستغلات بالاست
خریدار  در حالــی نخســتین صندوق 
سرمایه گذاری املاک و مستغلات در هفته 
پیش رونمایی شد که موضوعاتی مثل خرید 
و فروشهای دســتوری به یکی از ریسکهای 
کوتاه مــدت صندوقهای مذکــور در بین 

اهالی بازار سرمایه تبدیل شده است.
چندی قبــل از صندوق ســرمایه گذاری 
امــلاک و مســتغلات در ســازمان بورس 
رونمایی شد. در این مراسم، رئیس سازمان 
بورس ضمن اشــاره بــه اولویت داشــتن 
سرمایه گذاری غیرمســتقیم مردم در بازار 
سرمایه در مقابل سرمایه گذاری مستقیم، 
گفت: بیش از ۹0 درصد از ســرمایه گذاران 
مسکن بخش خصوصی هســتند و مسکن 
بخش مغفــول مانــده در بورس اســت. با 
صندوق املاک و مستغلات هر فرد می تواند 
با مبلغ خرد سرمایه گذاری کند. نکته دیگر 
نیز تأمین مالی پروژه های مســکن اســت. 
نظام بانکی نیز می توانــد از این صندوق ها 
برای بــه جریــان درآوردن امــلاک راکد 
استفاده کرده و دارایی های بخش خصوصی 
و بانک ها را به خدمــت بگیرد.  فروش متری 
مســکن نیز می تواند در همین الگو تعریف 
شــود و از این جهت برای ســرمایه گذاران 
خرد جــذاب خواهد بــود و حتــی امکان 
دریافت اجاره بها را نیز به عنوان سود نقدی 
دریافت کند و ضمناً دغدغه نقدشــوندگی 
نیز وجود ندارد.به گزارش تســنیم، اصولا 
شیوه ســرمایه گذاری افراد در بورس های 

مطرح و بزرگ دنیا به صورت غیرمســتقیم 
اســت. صندوق های ســرمایه گذاری یکی 
از روش هایی هســتند تا افــرادی که زمان 
یــا اطلاعات کافــی برای ســرمایه گذاری 
مستقیم در بازار سرمایه را ندارند با استفاده 
از آنهــا بتوانند بــا ریســک های کمتری 
نسبت به سرمایه گذاری مســتقیم، در آن 

سرمایه گذاری کنند. 
شــاید بارزتریــن نکته ای که ریســک این 
سرمایه گذاری در این صندوق ها را کاهش 
می دهد مدیریت حرفه ای دارایی ها توسط 
کارشناســان خبره اشــاره کرد. همچنین 
از دیگر مزیت هایی کــه در این صندوق ها 
وجود دارد نقدشــوندگی بالایی است که به 

واسطه وجود بازار گردان دارند.

مزایا و معایب REITS)صندوق 
سرمایه گذاری املاک و مستغلات(

صندوق املاک و مســتغلات کــه اولین 
نمونه آن هفتــه پیش رونمایی شــد و به 
گفته رئیس ســازمان بورس صندوق های 
سرمایه گذاری املاکِ مشــابهی با همین 
فرایند در روزها و ماه هــای آتی رونمایی 
می شــوند، در واقع قصد دارند تا افرادی 
را که به دلیل ســرمایه کــم، تقریبا راهی 
بــرای ورود به بازار مســکن )چــه از نظر 
ســرمایه گذاری و چه از نظر خرید مسکن 
و استفاده شــخصی( ندارند را در به نوعی 

در این بازار سهیم کنند.

در بــاور ســنتی صاحبان ســرمایه ایرانی 
اینطور جا افتــاده که ســرمایه گذاری در 
حوزه مســکن، امن تریــن و پربازده ترین 
ســرمایه گذاری بلندمــدت اســت و در 
ســال های اخیر نیز با توجه بــه تورم های 
بالایی که اقتصاد کشــور را با چالش روبرو 
کرد، رشد قیمت مســکن و سرمایه گذاری 
در این بخش، توجهات بیشــتری را به خود 
جذب کرد و جذابیت های بالای این بازار را 

پیش از پیش بالا برد.
از آن جایی کــه ســرمایه گذاری در حوزه 
مســکن، عملا برای ســرمایه های خرد و 
اکثریــت جامعــه غیرقابل دســترس بود 
صندوق سرمایه گذاری املاک و مستغلات 
به نظر ایده جالبی است که می تواند شرایط 
ورود ســرمایه های خرد و ســرمایه گذاران 
علاقه مند به بازار مســکن به ایــن حوزه را 

تسهیل کند.

در همیــن خصــوص فردین آقــا بزرگی، 
کارشناس بازار ســرمایه در خصوص ابعاد 
مختلف نماد ارزش مســکن در بازار سهم، 
گفــت: فرایندی که ســازمان بــورس، در 
رابطــه با چنیــن صندوق هایــی در پیش 
گرفته اســت، فرایند و یک مسیر درست در 
راستای شفافیت فروش املاک و مستغلات 
اســت. از آن طرف برای خریدار هم به دلیل 
کثرت عرضه تقاضایــی که در آینــده و با 
مکانیزمی که از طریق بورس در نظر گرفته 
شده، ایجاد می شــود، با قیمت مناسب تری 
می تواند در حوزه مســکن وارد شود. البته 
برای پیش بینی وضعیت و کارکرد صندوق 
املاک و مستغلات شــاید فعلا برای اظهار 
نظر زود باشــد چون چنین صندوقی نمونه 
خارجی نــدارد که عملکرد آن را در ســایر 
کشــورها بررســی کنیم و آن را به کشــور 
خودمان تعمیم بدهیم و ما در حوزه  خودرو 
و امــلاک تقریبــا تجربه مشــابهی در دنیا 

نداریم.
وی افزود: اگر این فرایند را در اختیار نهادها 
و موسسات دولتی قرار دهیم، ممکن است 
تکالیفی را به اشخاص حقیقی یا حقوقی که 
به طور مستقیم یا غیرمستقیم در بازار فعال 
هســتند، تحمیل کند که املاکی که تحت 
مالکیت دولت اســت را به طور دســتوری 
خرید کنند. یعنی بطور مشخص باید توجه 
شــود که این روش راهکاری بــرای عرضه 
اموال مازاد شــهرداری ها یا دیگر ارگانهای 

دولتی نباشــد که به شکل دستوری فروش 
برود. البته در گذشــته خارج از سیســتم 
بورس هم امــکان صــورت گرفتــن این 
کار)فروش اموال مازاد به شــکل دستوری 
به اشخاص حقوقی و...( وجود داشت. یکی 
از موارد شــایع این روند  فــروش از طریق 
صندوق بازنشستگی کشوری بود. صندوق 
مذکور با وجود مستقل بودن، اما تحت نظر 
وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی فعالیت 
می کند. یا موردی دیگر کــه می توان به آن 
اشاره کرد، ابزاری تحت عنوان اوراق بدهی 
است که به منظور کنترل تورم و جمع کننده 
نقدینگی منتشر شد اما در نهایت به محلی 
برای جبران کسری بودجه ی دولت و تامین 
نقدینگی برای هزینه هــای جاری تبدیل 

شد.
این کارشــناس بازار ســرمایه با اشاره به 
ضرورت کارشناســی و قیمت گــذاری با 
دقت املاک در این صندوق ها گفت: نکته 
اصلی که باید همــواره در این صندوق ها به 
آن دقت شــود نحوه قیمت گذاری املاکی 
اســت که قرار اســت در این صندوق ها به 
فروش برســند. گروه کارشناسی اگر دقت 
لازم را نداشته باشــند و این املاک بالاتر 
یا پایین تر از قیمتی کــه قیمت حقیقی و 
واقعی آنها اســت به فروش برود می تواند 
تبعات بدی را هم برای کلیت بازار سرمایه 
و هم از همه مهم تر اعتماد سرمایه گذاران 

داشته باشد.
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ودی به فضا پرتاب    ماهواره ناهید به ز
خواهد شد

وزیر ارتباطات درباره ماهواره ناهید گفــت: این ماهواره به زودی پرتاب 
می شود و در تلاش هستیم پرتاب آن امسال انجام بگیرد.عیسی زارع پور 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات درباره آخرین خبرها از ماهواره خیام 
اظهار داشت: این ماهواره فعال است و تصاویر آن هم دریافت می شود و 
با دســتگاه هایی که به تصاویر آن نیاز دارند در تعامل هستیم.وی افزود: 
مرکز دریافت تصاویر این ماهــواره را در مهرماه افتتاح کردیم که اولین، 
بزرگترین و مجهزترین مرکــز مدیریت و دریافــت تصاویر ماهواره ای 
کشور در سازمان فضایی اســت.وزیر ارتباطات در پاســخ به این سؤال 
که ماهواره ناهیــد چه زمانی به فضا پرتاب خواهد شــد؟، بیان کرد: این 
ماهواره هم به زودی پرتاب می شود و در تلاش هستیم پرتاب آن امسال 
انجام بگیرد.زارع پور درباره همکاری های فضایی با روســیه خاطرنشان 
کرد: تعاملات ما با روسیه در حوزه فضایی ادامه دارد و کارهای مشترکی 
تعریف کرده ایم؛ ماهواره خیام 2، 3 و 4 را با کمک همدیگر می ســازیم و 

برنامه ی بلندمدت 4ساله با این کشور داریم.

رئیس سازمان توسعه تجارت خبر داد
وزانه ۲۵۰ تن مواد غذایی از ایران  صادرات ر

 به قطر در ایام جام جهانی
صادرات روزانه 250 تن مواد غذایی از ایران به قطر در ایام جام جهانی

رئیس سازمان توســعه تجارت از صادرات روزانه 250 تن مواد غذایی و 
کشاورزی به قطر در ایام جام جهانی خبر داد.

 علیرضا پیمان پاک، معاون وزیر صمت و رئیس سازمان توسعه تجارت 
در خصوص آخرین اقدامات این ســازمان در مــراودات تجاری با قطر 
در آســتانه جام جهانی و اســتفاده از این فرصت در توســعه تجارت 
خارجی گفت: یکی از رویکردهای اصلی دولت سیزدهم توسعه تجارت 
با کشورهای همســایه اســت.وی ادامه داد: قطر نیز یکی از اهداف این 
رویکرد محسوب می شود که رئیس جمهور شخصاً سفری به این کشور 
و دیدار با امیر قطر داشت و امیر قطر نیز سفری به تهران داشت، در این 

دیدارها توافقات خوبی انجام و دستورات لازم صادر شد.
پیمان پــاک با بیــان اینکه روابــط تجاری ایــران و قطر در گذشــته 
توســعه یافته نبود، گفت: مشــکلاتی مانند زیرســاخت های گمرکی 
و حمل ونقل کالا وجود داشــت که با اختصاص بخشــی از بنادر قطری 
به حمل مســتقیم کالا از ایران و احداث خط مســتقیم کشــتیرانی تا 
حدودی برطرف شــد.وی به ایجاد مرکز تجاری در دوحه و اعزام هیتت 
75نفره از تجار ایرانی به قطر اشــاره کــرد و افزود: در این ســفر تجار 
مذاکرات خوبی برای توسعه تجارت داشتند و توافقات خوبی انجام شد.

رئیس سازمان توسعه تجارت با اشاره به برگزاری نمایشگاه محصولات 
مواد غذایی، مواد شوینده، صنایع دســتی، کیف و کفش در قطر گفت: 
این نمایشــگاه یک ماه پیش با حضور برندهای برتر ایرانی برگزار شد و 

بیش از 35 نفر از شیوخ قطری از آن بازدید کردند.
وی دســتاورد برگزاری این نمایشگاه در آســتانه جام جهانی را انعقاد 
موافقت نامه تأمین مواد غذایی و کشــاورزی در ایام جام جهانی عنوان 
کرد و ادامه داد: با این توافقنامه روزانه 250 تن مواد غذایی و کشاورزی 
به قطر ارسال می شود که اکنون چند محموله آن به قطر رسیده است.

پیمان پاک در خصوص همکاری های بلندمدت تجار دو کشور نیز گفت: 
طبق توافقات سرمایه گذاران قطری با حضور در ایران و سرمایه گذاری 
به تولید کالاهای مورد نیاز قطر می پردازند تا این کالاها به کشورشــان 
صادر شــود.وی از تهیه نقشــه راه توســعه تجارت ایران و قطر و 
رسیدن به تراز 3 میلیارد دلاری خبر داد و گفت: بخش عمده ای 
از این نقشــه راه به صادرات مجدد مرتبط می شــود تا ما بتوانیم 
از ظرفیت قطر برای صــادرات کالاهایمان به کشــورهای دیگر 
استفاده کنیم.رئیس سازمان توســعه تجارت تأکید کرد: کشور قطر 
تعرفه صادرات مجدد را برای تجار ایرانی به شدت کاهش داده و تخفیف 
قابل توجهی را در نظر گرفته اســت، ضمن اینکه مــا می توانیم از این 

ظرفیت برای واردات کالاهای مورد نیاز استفاده کنیم.

وزیر جهاد کشاورزی:
ذخایر آبزیان سواحل کشور تقویت می شود

وزیر جهادکشــاورزی گفت: با توجه به اینکه برخــی از اوقات به دنبال 
محدودیت صید می رویم 12 هزار صیــاد غیر مجاز داریم.در این زمینه 
در برنامه هفتم توســعه برنامه داریم که با کمــک مجلس برای تقویت 

ذخایر در سواحل اقدامات بیشتری انجام شود.
سید جواد ســاداتی نژاد وزیر جهاد کشــاورزی در افتتاحیه ششمین 
نمایشــگاه بین المللی شــیلات، آبزیان، ماهیگیری، غذاهای داریایی 
و صنایع وابســته اظهارداشــت: با وجــود اینکه آبزیان مــواد مغذی 
ارزشمندی دارد اما در سفره مردم نتوانســته است خودش را به خوبی 
نشــان دهد که نشــان می دهد در معرفی و حتی تولید این محصولات 
مشکل داریم؛ در تولید شتر مرغ نیز با وجود اینکه جزو تولید کنندگان 
بزرگ این محصول در دنیا هستیم اما جای مشــخصی در سبد خانوار 
ندارد.وی بیــان اینکه ظرفیت زیــادی برای تولید آبزیــان به ویژه در 
مناطق ســاحلی داریم افزود: برای تقویت ذخایر در سواحل کشور باید 
اقدامات بیشتری شود .وزیرجهادکشــاورزی ادامه داد: صنایع فرآوری 
آبزیان نیاز به ســرمایه گذاری بیشــتری دارد اما در مجموع در بخش 
کشاورزی شاهد خروج ســرمایه گذاران هســتیم و لازم است از سایر 
بخش ها به این بخش ســرمایه گذار وارد شــود.وی تصریح کرد : ۹8 
درصد کشــاورزی ایران مربوط به بخش خصوصی اســت اما در بخش 
شیلات این طور نیست و باید واگذاری ها بیشتر شود که میتواند تولید و 

ثروت بیشتری برای کشور ایجاد شود.

تولید

سمیه رسولی  رییس اتاق بازرگانی ایران 
ضمن اشــاره به کاهش 30 درصدی درآمد 
ســرانه هر ایرانی و زیر خط فقــر بودن 10 
میلیون نفر، گفت که عــدم تدوین واقعی و 
درست برنامه هفتم، فرصت بازیابی اقتصاد 

را از بین می برد.
 غلامحســین شــافعی در نشســت هیأت 
نمایندگان اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه 
هیچ ایرانی دلســوزی نمی تواند نسبت به 
آنچه در دو ماه گذشــته رخ داده بی تفاوت 
باشد و امیدوارم کشــور زودتر به سرمنزل 
آرامش برســد، اظهار کرد: ایــن روزها در 
جلســات متعدد، مســئولان از ما ســوال 
می کنند که بــرای بهبود وضــع اقتصادی 
کشور چه باید کرد؟ در یک کلام پاسخ ما در 

دو مورد اساسی خلاصه می شود.

دو راهکار برای بهبود وضع اقتصادی
رئیس اتاق بازرگانی ایران افزود: اول اینکه 
حل مشکل اقتصادی کشــور و بهبود وضع 
اقتصادی مردم نیازمند سرمایه گذاری های 
عظیم و دسترســی به فناوری هــای به روز 

است.
وی اضافه کرد: مــورد دوم هم اینکه حضور 
افــراد دارای اهمیت حرفــه ای در مناصب 

مهم اقتصادی کشور چاره ساز است.
وی ادامــه داد: آنچه تاکنــون اقتصاد ما در 
طول دهه های گذشته با آن روبرو بوده خالی 
از موارد فوق الذکر و حرکت در مســیری پر 
از اشــتباه بوده که ما را به نقطه بحرانی در 

اقتصاد کشور هدایت می کند.

10 میلیون ایرانی زیر خط فقر هستند
شــافعی تصریح کــرد: طبق محاســبات 
گوناگون در 10 ســال اخیر درآمد ســرانه 
حقیقی هر ایرانی بیش از 30 درصد کاهش 
یافته اســت و حدود 10 میلیون ایرانی زیر 

خط فقر رفته اند.
وی افــزود: چند ســال اســت کــه حجم 
استهلاک از حجم ســرمایه گذاری پیشی 
گرفته است و فقر مطلق حدود دو برابر شده 

است.

فعالان اقتصادی انگیزه ای برای 
سرمایه گذاری مولد ندارند

رئیس اتــاق بازرگانــی ایــران اضافه کرد: 
میانگیــن رشــد اقتصــادی بــا نفت طی 
ســال های ۹0 تا ابتدای 1401 بر اســاس 
آمارهای بانــک مرکزی نیــم درصد بوده 

است.
وی ادامه داد: این وضعیت نشان از سیطره ناا 
طمینانی در فضای کسب وکار و عدم انگیزه 
فعالان اقتصادی برای ســرمایه گذاری های 
بــزرگ و مولــد در کشــور دارد. زمانی که 
ســرمایه گذاری صــورت نگیــرد، تولید 
اشتغال زا و پایدار نخواهیم داشت و متعاقباً 
اشتغال زایی برای جمعیت جوان کشور رقم 

نخواهد خورد.

بیکاری فارغ التحصیلان هشدار 
جدی است

شــافعی اظهار کرد: بر اســاس اعلام بانک 
مرکــزی نرخ بیــکاری جوانــان 15 تا 24 
ساله در ســال ۹8 معادل 26.1 درصد و نرخ 

بیکاری جوانان 18 تا 35 ســاله معادل 18 
درصد بوده است.

وی افزود: بررسی این شاخص ها برای زنان 
در مقایســه با مردان عمق مشکل را بیشتر 
آشــکار می کند. این نرخ برای کشوری که 
یکی از مزیت های نســبی آن نیروی جوان 
تحصیل کرده اســت هشــدار جدی تلقی 

می شود.

ماهیت سیاست های اقتصادی دولت 
روشن نیست

رئیــس پارلمان بخش خصوصــی در ادامه 
گفت: نااطمینانی های گســترده در اقتصاد 
ایران هم ریشه در سیاســت های اقتصادی 

داخلی دارد و هم در تحریم های ظالمانه.
وی افزود: واقعیت آن است که هنوز همانند 
سال ها قبل، ماهیت سیاست های اقتصادی 
دولت نیز بــرای فعالان اقتصادی روشــن 

نیست.
شــافعی ادامــه داد: سیاســت های دولت 
و مجلس دربــاره قیمت گــذاری انرژی و 
قیمت گذاری خوراک برای صنایع چیست؟ 
سیاست کشــور درباره نرخ ارز، درباره نرخ 
ســود بانکی، درباره قیمت گذاری کالاها و 
خدمات و انواع نهاده های تولید چیســت؟ 
منطــق سیاســت های مالیاتــی دولت و 
مجلس چیســت؟ وضعیت بورس به عنوان 
دماسنج اقتصاد در چند سال اخیر به وضوح 
نتیجه سردرگمی سیاست های اقتصادی و 

راهبردهای سیاسی کشور است.
وی تاکید کرد: بــدون وجود چشــم انداز 
روشنی درباره این سیاســت ها، یک فعال 
اقتصادی نمی توانــد تصمیمات میان مدت 

و بلندمدت بگیرد.

لزوم مشارکت بخش خصوصی در 
تدوین استراتژی توسعه صنعتی کشور

رئیس اتاق بازرگانی ایران در ادامه به تدوین 
استراتژی توسعه صنعتی کشور اشاره کرد 
که در دســتور کار دولت قرار گرفته اســت 
و گفت: تدوین ســند اســتراتژی توســعه 
صنعتی موضوع فرابخشی است. اتاق ایران 
امیدوار اســت با دعوت از بخش خصوصی 
در کارگروه های تدوین سیاســت ها درباره 

رسته های اولویت دار، مشــارکت عمومی 
و همگرایی در اجرایی شــدن سند را قوت 
بخشــد.وی افزود: گزارشی که اخیراً توسط 
مرکز پژوهش های اتاق ایران منتشــر شده 
است ضمن بررســی تجربه توسعه صنعتی 
کشــورهایی همچون چین، ژاپــن، تایوان 
و کره جنوبی به این نتیجه می رســد که در 
کشــورهایی که در توســعه صنعتی موفق 
بوده اند بدون اســتثنا از یک توالی صنعتی 

تدریجی پیروی کرده اند.
رئیس پارلمــان بخش خصوصــی تصریح 
کرد: به ایــن معنا کــه در مراحــل اولیه، 
مزیت های نســبی خود را ســکوی پرتابی 
برای مزیــت ســازی و خلــق ارزش قرار 

داده اند.
وی افزود: توســعه اقتصادی پایدار، نشأت 
گرفته از سیاست های صنعتی سنجیده ای 
اســت که در مراحل ابتدایــی با مزیت های 
نســبی یک کشــور همســو بوده و صنایع 
ســازگار با ســاختار داخلــی و موجود را 

هدف گذاری کند.
شافعی اضافه کرد: استراتژی های توسعه که 
بدون توجه به مزیت ها، صرفاً با الگوبرداری 
از مراحــل انتهایی توســعه کشــورهای 
پیشــرفته ســعی بر تمرکز بر روی صنایع 

سنگین داشتند، به شکست منتهی شدند.

از مزیت های کشور برای توسعه 
زنجیره ارزش تولید بهره نبرده ایم

وی ادامه داد: در کشورمان نیز مزیت های 
عدیــده ای وجــود دارد که متأســفانه 
بدون آنکــه از آن ها در راســتای تقویت 
زنجیره های ارزش صنعت اســتفاده شود 
یا نادیده گرفته و یا صرفاً به خام فروشــی 
منتهی شــده اند. از این منظر شما ببینید 
که چقــدر واقعیات اقتصاد مــا با تجارب 

موفق در تضاد است.
شــافعی افزود: به این معنا که از مزیت های 
نسبی خود نظیر نیروی کار تحصیل کرده و 
به نسبت ارزان و همچنین منابع غنی انرژی 
و معدنی برای توســعه زنجیره ارزش تولید 
در کشــور بهره نبرده ایم و برعکس صنایع 
ســرمایه بر و خام فروشــی در اولویت قرار 

گرفته اند.

وی تاکید کرد: امیدواریم تهیه این ســند و 
اجرایی شدن آن معضل تصمیم گیری های 
جزیره ای را حل کند و از همه این فرصت ها و 
مواهب برای تکمیل زنجیره ارزش تولیدات 

رقابت پذیر استفاده شود.

در برنامه هفتم توسعه نباید آمال
 و آرزوهای بلندپروازانه را طرح کرد

شــافعی در ادامه به تدویــن برنامه هفتم 
توسعه اشاره کرد و گفت: اگر دولت و مجلس 
می خواهند در عرصــه اقتصاد تحولی ایجاد 
کنند فرصت برنامه هفتم توسعه، بزنگاهی 
است که می توان بخشی از ناکارآمدی های 
انباشت شده را حل وفصل کرد. تمام تلاش 
آن ها باید این باشــد که نــا اطمینانی های 
مربوط به سیاست های اقتصادی داخلی را 

کاهش دهند.
وی افزود: لذا برنامه هفتم به جای طرح آمال 
و آرزوهای بلندپروازانــه بیش از هر چیزی 
باید به دنبال تغییر ریل اداره کشور در جهت 
تأمین منافع کشــور و مشارکت حداکثری 

در اجرای آن معطوف و متمرکز شود.

 عدم تدوین واقعی برنامه هفتم 
فرصت بازیابی اقتصاد را از بین می برد

رئیس اتــاق بازرگانی ایران اضافــه کرد: با 
صراحت عرض می کنم که یکی از مشکلات 
برنامه های قبلــی عدم توجه بــه واقعیات 
زمان تدویــن برنامه از جملــه آثار مخرب 
تحریم ها بر توان تولیدی کشور و مشارکت 
ندادن بخش خصوصی و اســتان ها و دیگر 

گروه های مرجع بوده است.
وی ادامــه داد: چنانچــه در فرآیند تدوین 
برنامــه هفتم از بخش خصوصی مشــورت 
گرفته نشود و برنامه هفتم نیز در چارچوب 
برنامه ریزی غیرمشــارکتی و از بالا به پایین 
و ارباب-رعیتــی و در زمــان اندک، تدوین 
شــود فرصت بازیابی اقتصاد و جامعه از بین 

خواهد رفت.
شــافعی تاکید کرد: انتظار مــی رود که از 
برنامه های کم فایده و نمایشی قبلی، درس 
گرفته شود و در مرحله تدوین برنامه از همه 
ظرفیت های کشور به ویژه بخش خصوصی 

و نخبگان و ذی نفعان استفاده شود.

 کاهش سهم فناوری اطلاعات 
 در تولید ناخالص ملی 

به دلیل محدودیت های اینترنت
رئیــس پارلمان بخش خصوصــی در ادامه 
به مشــکل ارتباطی کســب و کارها اشاره 
کرد و گفت: یکی از مشــکلاتی که صاحبان 
کســب وکار به ویژه کسب وکارهای کوچک 
در این دو ماه با آن دست به گریبان بوده اند، 
مشکل محدودیت اینترنت به عنوان یکی از 
اجزای مهم و انکارناپذیر فضای کسب وکار 
امروز است.وی افزود: آمارهای رسمی بانک 
مرکزی حاکی از آن اســت که 3.3 درصد از 
تولید ناخالص ملی به صورت مســتقیم به 
اقتصاد حوزه فنــاوری اطلاعات و ارتباطات 

گره خورده است.
شــافعی ادامــه داد: بــر ایــن اســاس 
محدودســازی اینترنت در چنــد ماه اخیر 
ضمن آنکــه زیــان جبران ناپذیــری را بر 
بسیاری از شرکت ها به ویژه کسب وکارهای 
فعال در بخش خدمات تحمیــل کرده، به 
کاهش ســهم فناوری اطلاعــات در تولید 

ناخالص ملی منجر شده است.

معاش 9 میلیون نفر در معرض تهدید 
قرار دارد

وی افــزود: برآوردهــای انجام گرفتــه در 
ســازمان صنفی رایانه ای نشــان می دهد 
معیشــت ۹ میلیون نفر از جمعیت کشــور 
که برای عرضه محصولاتشان از شبکه های 
اجتماعــی بین المللی اســتفاده می کنند، 
با اختلال سراسری در شــبکه اینترنت در 

معرض تهدید قرار دارد.

۷1 درصد محصولات عرضه شده در 
اینستاگرام، ایرانی است

شــافعی گفت: اهمیت توجه به ادامه حیات 
کســب وکارهای اینترنتی از آنجا دوچندان 
می شــود که بدانیــم بیــش از 71 درصد 
از محصــولات مبادلــه شــده در صفحات 
اینســتاگرام، کالای تولید ایران بوده است 
که عمدتــاً زنــان و جوانان صاحبــان این 

کسب وکارها هستند.

400 هزار کسب و کار در معرض نابودی
وی افزود: بر اســاس نظرســنجی صورت 
گرفته توســط ســازمان صنفــی رایانه ای 
در مهــر 1401 کــه بــا مشــارکت 104 
شــرکت صورت گرفته حــدود 25 درصد 
پاســخ دهندگان عنوان کردند که 50 تا 75 

درصد فروششان کاهش یافته است.
رئیس اتــاق بازرگانــی ایــران اضافه کرد: 
همچنین 33 درصد از مشــارکت کنندگان 
میزان کاهش فــروش را بیــن 75 تا 100 

درصد عنوان کرده اند.
وی افزود: برآورد میزان خســارت احتمالی 
در صورت تداوم محدودیت هــا هم جالب 
توجه است. 25 درصد روزانه 50 میلیون تا 
60 میلیون تومان خسارت برآورد کرده اند. 
21 درصد بین 50 تــا 100 میلیون تومان و 
26 درصد بالای صد میلیون تومان تخمین 
زده اند.شــافعی گفت: بیــش از 400 هزار 
کسب وکار در این شرایط در معرض نابودی 
هســتند. نوش داروی بعد از مرگ سهراب 

کارساز نیست.

خریدار  نایب رئیس اتــاق بازرگانی ایران 
گفت: یکی از دلایل مقاومت دســتگاه های 
اجرایی برای پیوســتن به درگاه ملی صدور 
مجوزها مقاومت سنتی و ســاختاری بدنه 
دســتگاه های اجرایی در مقابــل مقررات 

زدایی است.
 رتبه ایران در شــاخص رتبه بندی جهانی 
که شامل ده شاخص مهم است بسیار پایین 
است. شــروع به کار یکی از این شاخص ها 
بوده که ایران رتبه خوبی هیــچ گاه در این 
خصوص نداشته اســت. روند صدور مجوز 
برای تعریف یک کسب و کار همان شروع در 
این رتبه بندی است که یکی از دلایل ورود 
مجلس برای تصویب قانون تســهیل صدور 

مجوزهای کسب و کار شد.
به طور کلی، رونــد تصویب ایــن قانون به 
مجلس هشــتم باز می گــردد.در آن زمان، 
بحث پنجــره واحــد و الکترونیکی کردن 
ســاختار مجوزهــا را مطرح شــد. در عین 
حال، با اســتناد بــه ماده هفــت اصل 44 
قانون اساســی در بحث مقررات زدایی نام 
ســتاد موجود برای مجوز دهــی را تغییر و 
به ستاد تســهیل مجوزهای کســب و کار 
تبدیل و تصریح شد که صدور مجوزها باید 
الکترونیکی شود. ســپس بار دیگر در اواخر 
مجلس دهم، قانونی را کــه اکنون به عنوان 
قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار 

ابلاغ شــده را از اول تعریف و در نهایت آنچه 
اکنون در حال اجراســت ماحصل آن تلاش 

است.
در کنــار همــه تلاش هایی کــه مجلس 
برای این منظور داشــت، یــک درگاه ملی 
تخصصی نیز تعریف و ایجاد شــد که باید 
همه مجوزها در ایــن درگاه ملی بارگذاری 
و بعد بــه درگاه تخصصــی مربوطه رفته و 
بعد از فقط چند روز بار دیگر به این سامانه 
عودت داده شوند و پس از نظر دادن در این 
درگاه ملی مجوزها در حداقل زمان صادر و 
به صورت اعلانی در ایــن درگاه قابل رؤیت 

باشد. 
در این درگاه شرایط لازم برای کسب مجوز 
گذاشته شده و دیگر نیازی به شرایط جدید 
نیست. یعنی هیچ گونه ســلیقه ای در این 
ســامانه قابل اعمال نیســت اگر قرار باشد 
شــرایطی تغییر کند و یا قانونی تغییر کند 
در همین ســامانه ملی اتفاق می افتد و این 
گونه دست اعمال سلایق شخصی نیز بسته 

می شود.
طی مراحل بررسی و هم تصویب این طرح 
مخالفت هایی وجود داشــت کــه برخی از 
ارگان ها نگران کاهش اختیارات خود بودند 
که ما این مســاله را این گونه توضیح دادیم 
که سایت های تخصصی بســته نمی شود 
اما باید به درگاه ملی متصل باشــد تا جلوی 

ســنگ اندازی هــا و مــوازی کاری های 
مختلف گرفته شــود. از ســوی دیگر، طی 
صد ســال گذشــته با یک دیوانسالاری و 
اقتدارگرایی دولتی مواجه بوده که ســبب 
مقاومت در برابر تغییــرات مختلف بوده و 
هست. این مساله در زمان اجرای اصل 44 
و همچنین کوچک کردن ســاختار اداری 
دولت و چه اکنون بــرای اصلاح روند صدور 
مجوزهای کسب و کارها که باید این روند از 
بین برود و همه چیز به صورت الکترونیکی 

باشد.
در این خصوص، حســین سلاح ورزی نایب 
رئیس اتــاق بازرگانــی ایران بــه خبرنگار 
اقتصــادی مهــر گفــت: تصویــب قانون 
تســهیل در صدور مجوزهای کســب و کار 
با اصلاحاتی کــه برای اجرایی شــدن این 
قانون انجام شــد، یکــی از قدم های بزرگ 
و ارزشــمندی بود که با اجابت درخواست 
فعلان بخــش خصوصــی و تشــکل های 
صنفی و در عین حال دولت سیزدهم و البته 
حمایت و پیگیری کامــل وزارت اقتصاد به 
خصوص مرکز ملی پایش کســب و کار این 
وزارتخانه به نتیجه رســید اما این قانون در 
مرحله اجرا علی رغم گذشــت ماه ها از ابلاغ 
آن و پیگیری متولیان امر در دولت با مشکل 

مواجه است.
این فعال بخــش خصوصــی در ادامه بیان 

کرد: یکی از دلایل مقاومت دســتگاه های 
اجرایی برای پیوســتن به درگاه ملی صدور 
مجوزها مقاومت سنتی و ســاختاری بدنه 
دســتگاه های اجرایی در مقابــل مقررات 

زدایی است.
سلاح ورزی در ادامه بیان کرد: واقعیت این 
است که مهمترین مهارتی که دستگاه های 
اجرایی مخالف اجرای قانون صدور مجوزها 
پیدا کرده انــد دور زدن قانــون و مقرراتی 
است که تســهیل گر فضای کســب و کار 

کشور است.
نایب رئیــس اتاق بازرگانی ایــران در ادامه 

این گفت وگو عنوان کرد: به نظر می رســد، 
بخشــی از این دســتگاه های اجرایی خود 
و رسالتشــان را بیش از دیگــران به عنوان 
حافظ امنیــت، منافــع و ســلامت مردم 
می دانند و برخــی نیز این دســت قوانین 
را اساســاً به نوعی تضعیــف کننده حیطه 

حاکمیت خود می دانند.
وی در پایان تاکید کــرد که، دولت و وزارت 
اقتصاد به مثابه همیشــه باید هشــدارها و 
مقاومتش را در برابر این عدم تمکین برخی 
از قوانین ادامه دهد و با این دستگاه ها قطعاً 

برخورد قانونی کند.

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ وماده 1۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف

 برابر آرا ءصادره هیئت موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان 
های فاقد ســند رسمی مســتقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض آقای  مهدی 
کریمی بشناســنامه 100کد ملی 4592036743 صادره از شــاهرود فرزندحســین 
متقاضی کلاسه  پرونده 140111441280000208در ششدانگ یک قطعه زمین که 
درآن احداث بنا شده است بمساحت 79.53متر مربع قسمتی از پلاک 3- اصلی واقع 
در اراضــی اوزینه بخش 3 حوزه ثبت ناحیه 2 گرگان طبق رای صادره حکایت تصرفات 
متقاضــی دارد.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی 
می شود از این رو اشخاصی که نسبت به رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته باشند 
مــی توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شــماره 
پرونده به این اداره تســلیم وپس از اخذ رســید ظرف مدت یکماه از تاریخ تســلیم 
اعتراض به مرجع ثبتی،دادخواســت خود را بــه مرجع ذیصلاح قضایی تقدیم و گواهی 

تقدیم دادخواست را به این اداره ارائه نمایند .
تاریخ انتشار نوبت اول   1401/08/30  تاریخ انتشار نوبت دوم  1401/09/16

م.الف:13427
حجت الله تجری رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو گرگان
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از سوی گروه هفت
وسیه چهارشنبه  سقف جدید قیمت نفت خام ر

تعیین می شود
کشورهای گروه هفت قصد دارند چهارشــنبه آینده سقف قیمت نفت 
خام روســیه را اعلام کنند.به گفته منابع آگاه به بلومبرگ، کشورهای 
گروه هفت قصد دارند چهارشــنبه آینده سقف قیمت نفت خام روسیه 
را اعلام کنند.انتظار مــی رود که دولت بایــدن، رئیس جمهور آمریکا، 
قیمت پیشنهادی را قبل از نشست ســفرای اتحادیه اروپا در 23 نوامبر 
اعلام کند.در صورت تأیید پیشنهاد، سقف قیمت توافقی در روز جلسه 
قابل اعلام است. ســقف قیمت مانع از این می شــود که شرکت ها بار و 
خدمات مورد نیاز برای حمل و نقل نفت روسیه را ارائه دهند، مگر اینکه 
نفت کمتر از سقف توافق شده فروخته شود.این طرح پس از 5 دسامبر 

اجرایی خواهد شد.
آژانس بین المللی انرژی پیش بینی کرده بود که پس از اجرایی شــدن 
ممنوعیت اتحادیه اروپا بر صــادرات نفت خام روســیه از طریق دریا، 
تولید نفت روسیه در ســال 2023 به 1.4 میلیون بشکه در روز کاهش 

یابد.

سطح آب دریای خزر ۲۷ سانتیمتر پایین آمد
مدیر مرکز ملی مطالعات و تحقیقات دریای خزر مؤسسه تحقیقات آب 
وزارت نیرو گفت: ســطح آب دریای خزر در سال آبی گذشته )1401-

1400( با تشدید روند کاهشــی، بیش از 27 سانتی متر نسبت به مدت 
مشابه سال قبل کاهش یافته است.

سید معصومه بنی هاشمی افزود: انتظار می رود روند  کاهشی سطح آب 
دریای خزر تا اواخر فصل زمستان نیز ادامه یابد.

وی ادامه داد: باتوجه به این که معمولاً کمترین سطح آب خزر در اواخر 
ماه آذر تا اواسط زمستان هرســال رخ می دهد، براین اساس، آثار تداوم 
کاهش ســطح آب برای کاربری های متأثر از دریا، در ماه  های پیشرو تا 

پایان سال تشدید خواهد شد.
مدیر مرکز ملــی مطالعات و تحقیقات دریای خزر گفت: براین اســاس 
و باتوجه به گزارش  های اخیر منتشر شده از ســوی مرکز و پیش  بینی 
ادامه روند کاهشی سطح آب خزر و اهمیت مدیریت پیامدهای حاصل 
از آن، درحال حاضر اقدام هایی توسط همه دستگاه  ها و وزارتخانه  های 
مرتبط در دست تدوین و برنامه  ریزی اســت تا آمادگی  های لازم برای 
شــرایط آتی خزر از نظر کاهش ســطح آب و پیامدهای آن بر سواحل، 
کاربری  های متنوع، اکوسیســتم و محیط زیســت و غیره تحت عنوان 

برنامه جامع مدیریت آثار کاهش سطح آب خزر فراهم شود.

سخنگوی صنعت برق خبر داد
آمادگی شبکه توزیع برق در مقابل شرایط 

نامساعد آب و هوایی
مصطفی رجبی مشــهدی گفت: گروه های عملیاتــی در صورت وقوع 

بحران ناشی از شرایط نامساعد آب وهوا آماده هستند.

مصطفی رجبی مشــهدی ســخنگوی صنعت برق در رابطه با آمادگی 
لازم برای شــرایط نامســاعد آب و هوایی گفت: در این رابطه و تاثیرات 
شرایط آب و هوایی زمستان بر روی شبکه های برق به صورت مرسوم و 
معقول در شرایط خیلی خاص امکان حادثه دیدن ناشی از این شرایط 
به شــبکه های برق وجود دارد.به گفته او آمادگی لازم در صنعت برق از 
نظر گروه های عملیاتی که در صورت وقوع هر بحران یا پدیده های دیگر 
آماده هستند، ایجاد شده است. در استان های ما این موضوع اجرا شده و 

در صورتی که اتفاقی رخ دهد به رفع مشکل کمک خواهند داد.
رجبی مشهدی ادامه داد: در حال حاضر شبکه های برق ما پایدار است و 
مشکلی در تامین برق مشترکان وجود ندارد. امیدواریم از این لحاظ هم 

زمستان را با کمترین مشکل پشت سر بگذاریم.

یک مقام مسئول خبرداد
وگاه ها ذخیره ۲.۶ میلیارد لیتر سوخت مایع در نیر

اســکندری گفت: بیش از دو میلیارد و 600 میلیــون لیتر در مخازن 
نیروگاه ها سوخت ذخیره شده است.

 ناصر اســکندری، معاون راهبری تولید شرکت برق حرارتی در حاشیه 
بیست و دومین نمایشگاه بین المللی صنعت برق و در جمع خبرنگاران 
با بیان اینکه در مجموعه نمایشــگاه یک حرکت جمعی برای ســاخت 
داخل صورت گرفته اســت، اظهار داشــت: در این نمایشگاه نیازهای 
های تک در حوزه های مختلف از جمله نیروگاهی توســط متخصصان 
داخلی و شرکت های دانش بنیان داخلی رفع می شــوند و جای بسیار 
خوشحالی اســت که بیش از ۹5 درصد قطعات مورد نیاز نیروگاهی در 

ایران ساخته می شوند.
وی با اشــاره به افزایش ظرفیت تولید نیروگاه ها، گفــت: تا پیک برق 
آینده نزدیک به 6 هزار مگاوات به ظرفیت نیروگاهی افزوده خواهد شد.

اســکندری اضافه کرد: موضوع قیمت برق در لایحــه بودجه 1402 را 
کارشناسان اقتصادی بررســی و با توجه به مباحث کلان انرژی کشور 

تصمیم خواهند گرفت.
معاون راهبری تولید شــرکت بــرق حرارتی با تاکید بــر اینکه یکی از 
موضوعات جدی توســعه نیروگاهی کشــور، تکمیل سیکل ترکیبی 
نیروگاه هــا و بــه عبارتی ســاخت بخش بخار اســت، عنــوان کرد: 
خوشــبختانه از لحاظ راندمــان نیروگاه ها جز و کشــورهای درحال 
توســعه و یا از میانگین به بالا در دنیا هســتیم و جهت گیری مجموعه 
برق حرارتی کشور به سمتی است که بخش بخار نیروگاه هایی که بدون 
مصرف ســوخت برق تولید می کنند را در برنامه اصلی خود قرار دهد و 
در ســایر بخش ها هم نیروگاه های کلاس F و بالاتر مورد استفاده قرار 

می گیرد.
اســکندری در ادامه درخصوص ذخایــر ســوخت نیروگاه های برق 
حرارتی، اظهار داشــت: نیروگاه ها بر مبنای گاز طراحی شــده اند و با 
توجه به اینکه مصارف خانگی در زمستان بســیار افزایش پیدا می کند 

گاز تحویلی نیروگاه ها محدود شده و سوخت مایع جایگزین می شود.
وی ادامه داد: خوشبختانه هماهنگی مناسبی بین وزارت نیرو و وزارت 
نفت وجود دارد و مجموعه پخش و پالایش کشــور تلاش می کنند نیاز 
نیروگاه ها را تأمین کنند که تاکنون این اقدام به خوبی انجام شده است.

به گفته معاون راهبری تولید شــرکت برق حرارتی بیش از دو میلیارد و 
600 میلیون لیتر در مخازن نیروگاه ها سوخت ذخیره شده است.

اســکندری درباره برخی موضوعات مطروحه جهت برنامه ریزی برای 
مصرف 35 میلیون مترمکعب مازوت در نیروگاه ها که در شــبکه های 
اجتماعی مطرح شده است، عنوان کرد: برای تأمین نیاز برق مردم عزیز 

کشورمان، سوخت مایع اولویت دوم نیروگاه های حرارتی کشور است.

و نیر

علی اکبر محرابیــان در جمع خبرنــگاران گفت: در 
ابتدای انقلاب صنعــت برق وابســتگی صد درصدی 
داشــت در حالیکه اکنــون ۹5 درصد قطعــات برقی 

محصول داخلی است.
 وزیر نیرو در جمــع خبرنگاران گفــت: افتخار داریم 
ضمن بازدید از نمایشــگاه از آخرین دســتاوردهای 
صنعت دیدن کنیم و با اشتیاق بســیار خوبی از سوی 
تولید کنندگان و متخصصان و شرکت های خارجی در 

این نمایشگاه حضور دارند.
وی ادامه داد: دســتاوردهای داخلی بی نظیر اســت و 
برخی از این دســتاوردها برای اولین بار اســت که در 
صنعت برق اتفاق می افتاد و انصافاً صنعت در افتخاری 

است.

وزیر نیرو تصریــح کرد: در ابتــدای انقلاب 
وابستگی صد درصدی در صنعت برق وجود 

داشت.
وی تصریح کرد: همانطــور که پیش تر مدیر 
عامل برق حرارتی نیز گفته بود ما در ابتدای 
انقلاب تنها در حد تعویض روغن نیروگاه ها 
فعالیــت داشــتند ولــی امــروز در حوزه 

پیشــرفت، برق بیش از ۹5 درصد قطعات آن محصول 
داخلی هســتند و از مدل های دانش بنیــان بهره برده 

شده است.
وزیر نیرو ادامه داد: مهمترین هدف گذاری ما آن است 
که با استفاده از تکنولوژی های روز شاهد بهینه سازی 
مصرف باشیم تا شــدت مصرف کاهش یابد. محرابیان 

افــزود: تلاش می شــود تولید برق کشــور 
معطوف به رشد تولید و صنعت کشور باشد.

وی خاطرنشــان کرد: امســال تابستان در 
بخش خانگی شــاهد کاهش مصرف بدون 
قطعی برق بودیم. میزان صرفه جویی حاصل 
شــده در بخش خانگی و تجــاری به بخش 
صنعت و تولید کشــور اختصاص داده شد و 

این مسیر ادامه خواهد یافت.
محرابیان گفت: ســنکرون اولیه با شبکه روسیه انجام 
شــده و اقدامات فنی برای ســنکرون مشترک شبکه 
برق بین ایران، آذربایجان، ارمنســتان و روسیه انجام 
می دهیم تــا بتوانیم با روســیه ارتباط برقی داشــته 
باشــیم و این باعــث پایداری برق کشــور می شــود. 

موضوع تهاتر جز برنامه های اصلــی مذاکره کنندگان 
اســت، زمان هایی که ما نیاز داریم برق را از کشورهای 
مختلف از جمله آذربایجان، ارمنســتان و ترکمنستان 
وارد می کنیم و زمان هایی که مازاد داریم به کشورهای 
نیازمند صادر می کنیــم. البته تبادل برق همانگونه که 

در قراردادهای سال گذشته داشتیم ادامه می دهیم.
وزیر نیرو درباره اتصال به شــبکه برق روســیه گفت: 
سنکرون اولیه با شبکه روســیه انجام شده و اقدامات 
فنی برای ســنکرون مشترک شــبکه برق بین ایران، 
آذربایجان، ارمنســتان و روســیه انجــام می دهیم تا 
بتوانیم با روسیه ارتباط برقی داشته باشیم و این باعث 
پایداری برق کشور می شــود. ما اکنون در حال تقویت 

بخش های فنی برای توسعه هستیم.

وزیر

خریدار  آرش نجفی می گوید:قطعی برق 
با قطعی گاز قابل مقایســه نیست، واقعیت 
این اســت که این اتفاق در بحث گاز امکان 
پذیر نیســت زیــرا گاز به عنــوان خوراک 

صنایع استفاده می شود.
آرش نجفــی، رئیس کمیســیون انرژی 
اتاق بازرگانی ایران درباره میزان اثرگذار 
بودن اجرای تعرفه گــذاری پلکانی گاز 
خانگی بر جلوگیری از هــدر رفت انرژی 
گفت: پلکانی کــردن افزایش قیمت گاز 
سیاست مناســبی اســت به شرطی که 
اجرای تعرفه گــذاری پلکانی گاز خانگی 

تورم زا نباشد. 
به این معنی که وقتی سیاســت افزایش 
قیمت بــرای مصــرف کننده هــای گاز 
خانگی را اجــرا می کنیم بایــد ابزار لازم 
برای کاهش مصــرف گاز را هم برای آنها 

تعریف کنیم.
وی در ادامــه افــزود: اگر اجــرای تعرفه 
گذاری پلکانی گاز خانگی بدون اقدامات 
بهینه سازی مصرف انرژی انجام شود، در 
واقع به این معنی اســت که هزینه اش از 
مخاطب دریافت می شود و به این صورت 
تمام مردم یک افزایــش قیمت تحمیلی 
بابت اجرای تعرفه گــذاری پلکانی گاز را 
متحمل می شــوند، به این دلیل با اجرای 
این طرح به این صورت فقــط تورم برای 
ما به ارمغــان می آیــد و موفقیتی در اجرا 

نخواهیم داشت.
نجفــی درباره علــت هدر رفت بــالای گاز 
خانگــی در کشــور در مقایســه با ســایر 
کشورهای جهان گفت: متأسفانه در سنوات 
گذشته روشی در کشــور تحت عنوان لوله 
کشی گاز سراسری اجرا شد تا به این وسیله 

گاز را به تمام منازل ببرند.
رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران 
ادامه داد: در سنوات گذشــته 21 میلیون 
بخاری گازی در کشــور توزیع شده که این 
بخاری ها از نظر بهینه سازی مصرف انرژی 
موقعیت مناســبی ندارند. مصرف عجیب 

و غریب زمســتانی از گاز خانگــی به دلیل 
اســتفاده از همیــن بخاری هــای گازی را 

داریم.
رئیس انجمن بهینه ســازی مصرف انرژی 
ایران در ادامه در توضیح ســایر دلایل عدم 
استفاده بهینه از گاز خانگی توضیح داد: به 
خاطر ضعف تکنولوژیکی بخش عمده ای از 
واحدهای مسکونی ما که در حال حاضر در 
حال احداث هستند دارای موتورخانه های 
مناســب و با راندمان بالا نیســتند و عایق 

کاری کافی ندارند.
وی افزود: علاوه بــر این مبحث 1۹ مقررات 
ملی ســاختمان بیش از 20 سال است که 
وضع شــده ولی نظارت عالی بــر آن وجود 
ندارد و به همین دلیل هــدر رفت انرژی در 

منازل مسکونی ما بالا است.

 تعویض بخاری های گاز سوز چقدر
 در صرفه جویی گاز تأثیر دارد؟

رئیس انجمن بهینه ســازی مصرف انرژی 

ایران توضیح داد: بر اســاس مطالعاتی که 
شرکت بهینه ســازی مصرف سوخت انجام 
داده مشخص شــده که ما به ازای تعویض 
بخاری هــای گازی بــا اســتاندارد پایین 
می توانیــم 600 متر مکعــب در هر فصل 
زمستان صرفه جویی در مصرف گاز داشته 

باشیم.
وی با طرح این ســوال که با چه شــرایطی 
می توانیم در اجرای تعرفــه گذاری پلکانی 
گاز خانگی موفقیت داشته باشیم؟ توضیح 
داد: به این شــرط که بخاری هــای گازی 
با ســطح مصــرف گاز A را در بیــن مردم 
توزیــع کنیم. پیشــنهاد ما بــه دولت این 
بوده که بخاری های گازی با ســطح مصرف 
A را به صورت رایــگان در بین مردم توزیع 
و بخاری هــای غیراســتاندارد آنها را جمع 
کنند، سپس سیاست قیمت گذاری تعرفه 
گذاری پلکانــی گاز خانگــی را هم تعریف 

کند.
نجفی ادامه این سیاســت را اجرای ماده 

12 و قانون بهینه سازی گاز صرفه جویی 
شــده اعلام کرد و گفت: گاز صرفه جویی 
شــده بعــد از ایــن مرحلــه بــه قیمت 
پتروشــیمی به پتروشــیمی ها به فروش 

برسد.
 به ایــن ترتیب ظرف 3 ســال هزینه ای که 
دولت برای دادن بخــاری گازی رایگان به 
مردم هزینه کرده فقط از محل صرفه جویی 

گاز باز می گردد.
به گفته این مقام مسئول، با این اقدام مردم 
بدون دردســر و با رعایت الگــوی مصرف 
هزینه کمتری بابــت گاز خانگی می پردازد 

و به این صورت همه برنده هستند.
رئیس کمیســیون انرژی اتــاق بازرگانی 
ایران توضیح داد: دولت و شــرکت گاز باید 
موظف شوند همزمان با اجرای طرح تعرفه 
گذاری پلکانی ابزار کاهش مصرف گاز را هم 
در اختیار مصرف کننده قــرار دهند و گرنه 

طرح موفق نخواهد بود.
نجفــی درباره رونــد اجرای طــرح تعرفه 

گــذاری پلکانــی گاز خانگــی در ســایر 
کشــورهای جهــان توضیــح داد: طرح 
تعرفــه گــذاری پلکانــی گاز خانگی در 
همه کشــورهای جهان اجرا می شود و در 
همه این کشــورها به آن طــرح تصاعدی 
می گوینــد ولی قبل از اجــرای طرح ابزار، 
تجهیزات، علم و آگاهی کافی را در اختیار 
مردم قــرار می دهند و ســپس اقــدام به 

افزایش قیمت می کنند.
رئیس انجمن بهینه ســازی مصرف انرژی 
ایــران تاکیــد کرد: وقتــی مــردم امکان 
صرفه جویــی ندارنــد قطعــاً نمی توانند از 
راحتی خانواده خود بکاهند و اقدام به صرفه 

جویی کنند.

ضربه جدی قطعی گاز به صنایع 
بورسی کشور

وی درباره زیان صنایع بورسی و غیر بورسی 
از ناترازی گاز گفت: ضربه ای که زمستان ها 
از کسری تراز گاز طبیعی به صنایع بورسی و 
غیر بورسی وارد می شود خیلی جدی است. 
درست است که صنایع تابســتان امسال را 
با اجرای برنامه هایی بحــران کمبود برق را 
پشت سر گذاشــتند، ولی واقعیت این است 
که این اتفاق در بحث گاز امکان پذیر نیست 
زیرا گاز به عنوان خوراک صنایع اســتفاده 

می شود.
رئیس انجمن بهینه ســازی مصرف انرژی 
ایران در پایان تاکید کرد: از یک ماه دیگر گاز 
صنایع پتروشیمی و فولاد به دلیل ناتزاری 
گازطبیعی قطع می شــود. وقتــی امکانات 
آنها قطع شــود منافع بســیار زیــادی را از 

دست می دهند.
 در تحلیل بنیادی صنایع بورسی در 2 سال 
اخیر به ریســک هایی مانند قطع برق و گاز 
در صنایع پرداخته می شود، اما نکته درستی 
که نجفی به آن تاکید ویژه می کند استفاده 
گاز به عنوان خــوراک اصلی صنایع بوده که 
وزن بیشــتری در ســودآوری یا زیان دهی 

شرکت ها دارد.

و در جمع خبرنگاران:صنعت برق پس از انقلاب پیشرفت چشمگیری داشته است وزیر نیر

تحول جدید در توسعه میدان نفتی آزادگان
خریــدار  اواســط تیرمــاه تفاهم نامه 
اجــرای طرح توســعه یکپارچــه میدان 
نفتی مشــترک آزادگان امضا شد و طبق 
آن قرار اســت تولید نفت از این میدان 380 
هزار بشــکه  در روز افزایش یابد، آنطور که 
اخیرا نیز مدیرعامل شرکت ملی نفت اعلام 
کرده فرایند توسعه این میدان در حال طی 

شدن است.
 میــزان تولید نفت ایــران در چهــار دهه 
گذشته به جز مقطع کوتاهی در اواسط دهه 
1380 خورشــیدی که بیش از 4.2 میلیون 
بشــکه در روز بود، غالبا زیــر چهار میلیون 
بشکه بوده و در دوران پسابرجام نیز از چهار 

میلیون بشکه در روز فراتر نرفت. 
هم اکنون ظرفیت تولید نفــت ایران، بنا به 
اعلام مدیرعامل شرکت ملی نفت، به دوران 
پیش از تحریم، یعنی چهار میلیون بشــکه 
در روز رســیده و این بدین معناست که اگر 
تحریم ها لغو شود، ایران قادر به تولید روزانه 
چهار میلیون بشــکه نفت خواهــد بود. اما 
طبق برنامه های توســعه قبلی، تولید نفت 
ایران باید تاکنون از پنج میلیون بشــکه در 
روز هم فراتر می رفت که بــه دلیل تحریم، 
عدم ســرمایه گذاری مناسب داخلی و عدم 
جدیت در پیشــبرد پروژه هــا، این هدف 

محقق نشد.
بنابراین لازم اســت برای افزایش ظرفیت 
تولیــد نفــت از همــه پتانســیل هــای 
موجود اســتفاده کرد. یکــی از مهمترین 
پتانســیل های نفتــی ایران میــدان نفتی 
آزادگان بــوده کــه هم اکنــون 1۹0 هزار 
بشــکه در روز تولید دارد اما از پتانســیلی 
بیش از این برخوردار اســت. به همین دلیل 
تفاهم نامه توسعه یکپارچه میدان مشترک 
نفتی آزادگان با هدف رسیدن به تولید 570 
هزار بشکه نفت در روز  که در اواسط تیرماه 

منعقد شــده می تواند تولید نفت ایران را به 
طور محسوسی افزایش دهد و این امر از دو 

منظر حایز اهمیت است.
 نخستین اهمیت افزایش تولید نفت کشور، 
افزایــش درآمدهای نفتی کشــور اســت. 
برآورد شــده که در طول مدت بهره برداری 
20 ســاله میدان آزادگان، اگــر مبنای هر 
بشــکه نفت را 80 دلار منظور کنیم، بالغ بر 
115 میلیارد دلار درآمدزایی برای کشــور 
ایجاد می شــود که نقش مهمی در افزایش 

رشد اقتصادی کشور ایفا می کند.
دومیــن اهمیت افزایــش تولیــد میدان 
آزادگان، قــدرت گرفتن مجــدد ایران در 
اوپک است. ایران همواره پس از عربستان، 
قــدرت دوم اوپک از نظــر میــزان تولید 
نفــت و همراه با عربســتان، قطــب اصلی 
سیاستگذاری های نفتی در اوپک محسوب 
می شد. اما طی ســالهای اخیر، ابتدا عراق، 
سپس امارات جای ایران را در اوپک گرفتند 
و کویت نیز با سرعت در حال افزایش میزان 

تولید خود است. 
جالب اینجاســت که یکی از پتانسیل های 
به فعلیت درآمده عراق برای افزایش تولید 
نفت، میدان مشــترک مجنون بــود که با 
میدان نفتی آزادگان در ایران مشترک است 
و عراق با بهره گیری از ذخایــر این میدان، 

تولید خود را افزایش داده است.

تولید نفت میدان آزادگان
 از 190 هزار به ۵۷0 هزار بشکه در روز 

افزایش می یابد
درواقــع میدان نفتــی آزادگان بــه عنوان 
بزرگترین میدان نفتی کشــور و مشــترک 
میان ایران و عراق است که در دولت گذشته 
طرحی برای توســعه آن اجرا نشده بود اما 
دولت سیزدهم اقدامات مهمی برای توسعه 

آن انجــام داده که در بخــش کوتاه مدت، 
تاکنون افزایش 60 درصدی ناوگان حفاری 
و بــه تولید رســاندن 20 چــاه از چاه های 

حفاری  شده قبلی انجام شده است.
از ســوی دیگــر در برنامــه میان مدت، به 
منظور تکمیل توسعه میدان نفتی آزادگان، 
شــرکت ملی نفت در اقدام جدید به دنبال 
توســعه هم زمان فاز دوم آزادگان شمالی و 
فاز دوم آزادگان جنوبی بــا یک کارفرمای 
واحد و مدیریت یکپارچه مهندسی مخزن 

است.
این میدان پیش از این به دو بخش شــمالی 
و جنوبی تقسیم شده بود که در طرح جدید 
قرار شده با یک طرح توسعه یکپارچه توسعه 
پیدا کند که باعث افزایش بهره وری و تولید 
صیانتی تر از میدان خواهد شد. وزارت نفت 
در دولت سیزدهم بدون معطل ماندن برای 
نتیجــه مذاکرات لغو تحریم هــا، مطالعات 
اجرای یکی از پروژه های بــزرگ نفتی را از 
ابتدای کار خود شروع کرده و به امضای نیز 

قرارداد رسیده است.

برای توسعه یکپارچه آزادگان
 کار مطالعات به زودی آغاز می شود

تولید نفت میــدان آزادگان در این طرح در 
یک دوره هفت ســاله، از 1۹0 هزار به 570 
هزار بشــکه در روز افزایــش خواهد یافت، 
یعنی تولید نفت ایران 380 هزار بشــکه در 
روز زیاد خواهد شــد. افزایــش 380 هزار 
بشکه ای تولید نفت، ســبب ارتقای قدرت 

چانه زنی ایران در اوپک خواهد شد. 
پیش از این نیز محســن خجســته مهر - 
مدیرعامــل شــرکت ملی نفت ایــران - با 
تاکید بر اینکه در اجــرای پروژه های نفتی 
معطل شــرکت های خارجــی نمی مانیم، 
گفته بــود کــه در دولت قبل و بــا کاهش 

تولیــد بــه دلیــل تحریم ها، حــدود یک 
میلیون بشــکه از ظرفیت تولید نفت کشور 
از دســت رفته بود که در دولت سیزدهم و 
با ســرمایه گذاری 500 میلیون دلاری این 

ظرفیت احیا شد.
وی اخیرا نیز درباره وضــع میدان آزادگان 
و فرایند توســعه آن گفت: در ماه جاری 20 
حلقه چاه تازه تولیدی شد و تا ماه آینده نیز 

10 حلقه دیگر تولیدی می شوند.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با بیان 
اینکه برای توســعه یکپارچــه آزادگان کار 
مطالعات بــه زودی آغاز می شــود، افزود: 
برای توســعه این میدان از حداکثر ظرفیت 

داخلی استفاده می کنیم.
طرح توســعه یکپارچه توسعه میدان نفتی 
مشــترک آزادگان از لحــاظ تامین داخلی 
منابع مالی با مبلــغ 7 میلیارد دلار، تاکنون 
بزرگترین پــروژه ســرمایه گذاری دولت 
سیزدهم و حتی چند دولت اخیر محسوب 
می شــود و از قرارداد ناتمام توتال در دولت 

یازدهــم )4.8 میلیارد دلار( هــم بزرگتر 
اســت، با این تفاوت که توتــال فقط چند 
میلیون دلار ســرمایه گذاری کــرد و کار را 
نیمه تمام رها ســاخت اما در طرح توســعه 
میدان آزادگان تمام منابــع از داخل تامین 

خواهد شد.
میــدان نفتــی آزادگان در منطقه دشــت 
آبادان، در حــدود 80 کیلومتــری غرب و 
جنوب غرب اهواز و در امتــداد مرز ایران و 
عراق در مســاحتی بالغ بر 1500 کیلومتر 
مربــع قــرار دارد. این میــدان بزرگ ترین 
میــدان نفتــی مشــترک ایران به شــمار 
می رود. از طرفــی این میــدان را دهمین 
میدان بزرگ نفتی جهان برمی شمارند که 
مهم ترین مخزن جوان )گرین فیلد( و کمتر 
توسعه یافته کشور است که ظرفیت بالایی 
برای افزایش تولید نفت کشور در خود دارد. 
ایران و عراق به طور مشــترک از این میدان 
بهره برداری می کنند و عراق این میدان را با 

نام مجنون می شناسد.
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احتمال ارتکاب جرم بابت ۶۰۰ هزار تومان!
درحالی که هم قوه قضاییه و هم مســئولان اقتصادی در رابطه با اجاره 
دادن کارت ملی برای خرید دلار هشــدار دادند اما دلالان ارز همچنان 

مشغول اقدامات غیر قانونی خود هستند.
 چند هفته پیش معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه 
با ارسال پیامکی، شهروندان را از مخاطرات احتمالی اجاره دادن کارت 

ملی برای خرید دلار آگاه کرد.
معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه در پیامی از مردم 
خواست با توجه به مشاهده مواردی از سوءاستفاده دلالان از کارت ملی 
افراد برای خرید ارز با هدف ســودجویی و تبعات این اقدام غیرقانونی 

برای دارنده کارت، دقت لازم را داشته باشند.
در پیام ارسالی به مردم تأکید شده بود که: بدیهی است اطلاعات هویتی 
خریداران برای ســازمان هدفمندی یارانه ها و ســازمان امور مالیاتی 
ارســال خواهد شــد و تبعات عدم رعایت ضوابط مقرر در قانون مبارزه 
با پولشویی و قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز بر عهده دارنده کارت ملی 

خواهد بود.
علاوه براین بازار متشکل ارزی هم در اطلاعیه ای خطاب به متقاضیان 
خرید ارز اعلام کرده بود باتوجه به مشــاهده موارد متعدد سوءاستفاده 
دلالان از کارت ملی و حســاب بانکی دیگران بــرای خرید ارز با اهداف 
غیرقانونی و تبعات این اقدام برای دارنده کارت و حساب، توجه داشته 

باشید خرید ارز صرفاً برای مصارف شخصی خودتان انجام گیرد.
بدیهی اســت عواقب تخلف از مقررات قانونی از جمله مقررات مبارزه با 
پولشــویی و قاچاق کالا و ارز برعهده دارنده کارت ملی و حساب بانکی 
خواهد بود.اگر چه مدتی است از این هشدارها می گذرد و بانک مرکزی 
برای کاهش التهابات و کم کردن صف های طولانی مقابل صرافی ها، به 
صرافی ها ابلاغ کرده تا عرضه ارز را از طریق سامانه برخط بازار متشکل 
ارزی انجام دهند و مردم نیز از این بستر، سفارش خرید ارز خود را ثبت 
و در زمان تعیین شــده به صرافی مورد نظر مراجعه کنند اما همچنان 

بازار اجاره دادن کارت ملی داغ است.
بررسی های میدانی مهر حاکی از این اســت که دلالان به صورت علنی 
بحث اجاره دادن کارت ملی را تبلیغ کــرده و برای آن 600 هزار تومان 

هم تعیین کردند.
دریافت 600 هزار تومان در ازای ســو اســتفاده از اطلاعات شخصی و 
درج انها در فرایندهای پولشویی رقمی بسیار ناچیز است و مردم باید به 

تبعات احتمالی که از این کار عایدشان می شود، باشند.

به منظور تماشای بازی تیم ملی
دانشگاه های کشور از ساعت ۱۴ تعطیل شدند

دانشگاه های کشور  امروز دوشنبه 30 آبان به منظور تماشای بازی تیم 
ملی فوتبال در رقابت های جام جهانی 2022 از ساعت 14 تعطیل می 

شوند.
 

دکتر قاسم عموعابدینی، معاون آموزشــی وزارت علوم گفت: شورای 
گســترش آموزش عالی وزارت علوم مصوب کرده است امروز دوشنبه 
30 آبان ماه 1401 دانشــگاه ها از ســاعت 14 به بعد تعطیل هستند و 
دانشجویان می توانند در کنار خانواده های خود به تماشای فوتبال تیم 

ملی بنشینند.
تیم ملی فوتبال ایران در اولین بازی خود در جام جهانی ساعت 16:30 
امروز دوشنبه 30 آبان به مصاف انگلیس در گروه B جام جهانی 2022 

قطر می رود.

معاون فرهنگی دانشگاه تهران اعلام کرد
برگزاری ۶ کرسی آزاداندیشی در ۳ هفته اخیر 

در دانشگاه تهران
معاون فرهنگی دانشــگاه تهران بــا بیان این مطلب کــه طی 3 هفته 
گذشته، حداقل 6 کرسی آزاداندیشــی برگزار شده است، گفت:حتی 
یک دانشــجو به دلیل بیان مواضع خود یک تذکر یــا اخطاری دریافت 
نکرده است.هادی بهرامی احسان، درباره وضعیت برگزاری کرسی های 
آزاداندیشی با توجه به وقایع اخیر در دانشگاه ها اظهار کرد: کرسی های 
آزاداندیشی در دانشــگاه تهران نه فقط در رویدادهای اخیر بلکه پیش 
از آن آغاز شــده بود. دانشــگاه تهران این اعتقاد را دارد که توســعه در 

چارچوب گفتگو امکان پذیر است .
معــاون فرهنگی و اجتماعی دانشــگاه تهــران افزود: اگــر در محیط 
دانشــگاهی تبادل علم، دانش، سیاســت و معرفت اتفاق نیفتد، جای 

دیگر انتظار نمی شود داشت که رخ دهد.
وی ضمن بیان این مطلب که طی 3 هفته گذشــته، حداقل 6 کرســی 
آزاداندیشی برگزار شده است، خاطرنشان کرد: خانه گفتگوی دانشگاه 
در هفته های اخیر، نشست های متعددی را درباره زن، زندگی و آزادی 
برگزار شده اســت. تلاش ما این است در این نشســت ها، مسائلی که 
دانشجویان درباره آن مساله، ســوالات و ابهاماتی دارند، برگزار کنیم و 
در این نشست ها هم دانشجویان و کارشناسان آمدند و اظهار نظرهای 

مختلفی مطرح شد.
معاون فرهنگی و اجتماعی دانشــگاه تهران گفت: به طور مثال کرسی 
آزاداندیشی با موضوع »دانشگاه و ســبک زندگی دانشجویی«، کرسی 
بررسی زیســت بوم حوزه کســب و کار و کارآفرینی ایران و جهان در 
یازدهمین کرســی آزاداندیشــی دانشــگاه تهران و امنیت در قرآن و 
انعکاس آن در زندگی فردی و اجتماعی با حضور عضو کمیسیون سبک 
زندگی شــورای عالی انقلاب فرهنگی در آبان ماه 1401 برگزار شــد. 

خوشبختانه استقبال بسیار خوبی از این کرسی ها شده است.
بهرامی احســان تصریح کرد: برگزاری گفتگوهای آزاد را به عنوان یک 
اســتراتژی در دانشــگاه تهران در نظر گرفتیم چرا که معتقدیم، رشد 
سیاســی و اجتماعی دانشــجویان منوط به کارورزی و تمرین مبادله 
ذهنی در یک محیط امن رخ دهــد و اگر در دانشــگاه این محیط امن 

ایجاد نشود، دانشجویان به فضای مجازی رجوع می کنند.
وی بیان کرد: در فضای مجازی هم حرف بدون اســتناد، بدون منبع و 
بدون اعتبار وجود دارد و می تواند دانشــجویان را گیج کند و ما دانشگاه 

را خواستگاه گفتگو و این موضوع می دانیم.
معاون دانشگاه تهران خاطرنشــان کرد: اگر بچه ها قواعد اصلی را طی 
برگزاری این نشست ها رعایت کنند که البته مراعات هم می کنند، قطعاً 
مشکلی برای دانشــجویان رخ نخواهد داد. در تمام این نشست ها حتی 

یک مورد نبوده که بداخلاقی و برخوردی از دانشجویان شاهد باشیم.
بهرامی احســان افزود: در گفتگوهای دانشــجویی تندترین بحث ها 
صورت گرفته ولی خوشبختانه دانشجویان یاد گرفته اند که فکر کنند 
و منطقی و عاقلانه پاسخ دهند. تاکنون حتی یک دانشجو به دلیل بیان 
مواضع خود حتی یک تذکر یا اخطاری دریافت نکرده اســت. ما مسول 

مراقبت و حفاظت از این دانشجویان هستیم.

شهر

رئیس شورای شهر تهران گفت:یکی از مشکلات برای 
نوسازی تاکسی و ون ها هزینه بالای آن است.

 مهدی چمران رئیس شــورای شــهر تهران در یکصد 
و هفتمین جلســه شــورای شــهر تهران و در جمع 
خبرنــگاران با بیــان اینکــه یکی از مشــکلات برای 
نوسازی تاکســی و ون ها هزینه بالای آن است گفت: 
در شرایطی که خودروها فرسوده هستند هزینه بالای 

اتومبیل نو بسیار زیاد است.
وی ادامــه داد: در گذشــته دولــت برنامــه کمک به 
راننــدگان را در دســتور کار خــود قــرار داده بود و 

امیدواریم این کمک را ادامه دهد.
چمران با بیان اینکــه ون های موجود تهران 
بسیار فرسوده هســتند گفت: این ون ها در 
سال 85 وارد تهران شــدند و قابل استفاده 
نیستند و در مکان هایی نمی توان از اتوبوس 
استفاده کرد و ون ها جایگزین مناسبی برای 

آنها هستند.
رئیس شــورای شــهر تهران تصریح کرد: برای فروش 
اقساطی و کمک هزینه از سمت دولت در حال مذاکره 
هستیم و امیدواریم رانندگان با اسقاط خودروی خود 

بتوانند این خودروها را خریداری کنند.
چمران بــا بیان اینکــه مشــکلاتی که در 
ورزشگاه های ما وجود دارد بزرگ است گفت: 
نرخی که برای آن مشخص کرده اند شوخی 
اســت و نرخ های وزارت ورزش چندین برابر 
اســت وقتی نرخ را پاییــن می آوردیم فرد 
نمی تواند اجاره خود را نیــز درآورد و ممکن 

است اجحاف کند.
رئیس شورای شهر تهران تصریح کرد: امسال نمی توان 
قیمت ها را تغییر داد اما باید تعدیل هزینه برای افرادی 

که می خواهند استفاده کنند ایجاد شــود برای مثال 
استخر نیاوران با هزینه های زیاد تنها 30 تومان است.

وی ادامه داد: سعی ما این اســت که ورزشگاه ها برای 
دانش آموزان و افرادی که بایــد ورزش کنند اما توان 
مالی ندارند به صورت رایگان یا نیم بها ورزش کنند و در 

حال بررسی این موضوع هستیم.
چمران با اشــاره به اخلال ســامانه تهــران من گفت: 
اختلالات سامانه در حال رفع شــدن است و پیشنهاد 
کرده ایم تا تمامی ســامانه ها به جای اینکه در یک خط 

باشند بر روی خط های متفاوت قرار گیرند.

برخــی از چهره هــا از جملــه النــاز شاکردوســت، 
میتراحجار، محمــود صادقی، پروانه سلحشــوری و 
یحیی گل محمدی برای توضیح در خصوص انتشــار 
مطالب غیر مســتند یا توهین آمیز به دادســرا احضار 

شده اند.
به نقل از مرکز رســانه قوه قضائیه برخی از چهره ها از 
جمله محمــود صادقی، پروانه سلحشــور، یحیی گل 
محمدی برای توضیح در خصوص انتشــار مطالب غیر 

مستند یا توهین آمیز به دادسرا احضار شده اند.
در پی برخی اظهــار نظرهای بدون اســتناد در مورد 
وقایع اخیر، همچنین انتشــار مطالب تحریک آمیز در 
جهت حمایت از اغتشاشــات خیابانی، از سوی برخی 
چهره های سیاســی و همچنین تعدادی از سلبریتی 
ها این افراد امروز جهت پاســخگویی به مقام قضائی به 

دادستانی تهران احضار شدند.
گفتنی اســت طی روزهای گذشته از تعدادی افراد، در 

مورد صحت ادعاهای تحریک امیز مطرح شده در مورد 
اغتشاشات مستندات و ادله خواسته شده که با گذشت 
چند روز تا کنون هیچ مستند و دلیلی ارائه نشده است 
و در نتیجه این افراد جهت توضیح در خصوص مطالبی 

که منتشر کرده اند به دادسرا احضار شده اند.
در همیــن رابطه همچنیــن طی یک هفته گذشــته 
نیز 5 نفر از چهره های ســینمایی جهت پاســخگویی 
در مورد انتشار مطالب غیر مســتند و تحریک آمیز به 

دادسرا احضار شــدند. الناز شاکردوست، میترا حجار، 
باران کوثری، ســیما تیراندازهنگامــه قاضیانی این 
افراد هســتند.3 فرد دیگر نیز باید طی روزهای آتی به 
مقام قضائــی در مورد مطالب غیر واقعی مطرح شــده 
پاســخگو باشــند.این گزارش حاکی اســت؛ عباسی 
رئیس اندیشکده یقین که اتهاماتی را به فوتبالیست ها 
وارد کرده بود نیز برای پاســخگویی به مقام قضائی، به 

دادستانی احضار شده است.

شورا

قضایی

فائزه نجارزادگان  رئیس سازمان حفاظت 
محیط زیســت از انتقال آب خلیج فارس و 
دریای عمان به برخی اســتان ها خبر داد و 
گفت: اقدامات جهت بهبود وضعیت تالاب 

انزلی در حال انجام است.
علی ســلاجقه رئیــس ســازمان حفاظت 
محیط زیست کشور در حاشــیه برگزاری 
بیســتمین نمایشــگاه بین المللی محیط 
زیست اظهار داشت: خوشــبختانه انتظار 
داشــتیم کشــور از لحاظ علمــی، فنی و 
اقتصادی در حفظ محیط زیســت اقدامات 
خوبی را انجــام دهد و صنایــع مختلف در 
حوزه مسئولیت های اجتماعی جهت حفظ 
محیط زیســت برنامه های خوبــی را اجرا 

کرده است.
وی افزود: در حال حاضــر همت بلندی در 
مجموعه صنایع پتروپالایشــی و … شکل 
گرفته و بازســازی و نوســازی بخش های 
مختلــف ایــن صنایــع جهــت کاهــش 
آلایندگی های محیط زیســتی آغاز شــده 
است. همچنین جهت بازچرخانی پساب ها 

گام های خوبی برداشته اند.
رئیس سازمان حفاظت محیط زیست ادامه 
داد: نمایشــگاه امروز نخســتین نمایشگاه 
بعــد از دوران کرونا بوده که شــرکت های 
داخلــی حضور چشــمگیری داشــته اند 
و در نمایشــگاهی کــه برای اردیبهشــت 
برنامه ریزی شده شــرکت های بین المللی 

مختلفی حضور خواهند یافت.

اسقاط یک خودرو به ازای تولید 
4 خودروی جدید

وی در پاسخ به پرسشی در زمینه سرانجام 
اســقاط خودروهای فرســوده گفت: این 
مســاله بخشــی از قانون هوای پاک است 
و ســاماندهی های خوبــی در ایــن زمینه 

شــکل گرفته و اصلاحیه ای در این راستا در 
مجلس بررسی شد و مجدد برگشت خورد و 
امیدواریم روند خوبی شکل گیرد تا به ازای 
تولید هر چهار خودرو یک خودروی فرسوده 

اسقاط شود.

واگذاری ۵ هزار معدن از سوی
 وزارت صنعت

سلاجقه در پاسخ به پرسش دیگری درباره 
ماجرای واگــذاری 5 هزار معدن توســط 
وزارت صنعــت، معدن و تجــارت گرفت: با 
وزیر صنعت صحبت کرده ایم و طبق قانون 
اگر این معــادن در مناطق حفاظت شــده 
باشد ما پیگیری بیشــتری خواهیم داشت. 
البته مــا هم در تولیــد ملی و هــم ارتقای 
شاخص های زیست محیطی از هیچ کمکی 

دریغ نمی کنیم و اغماضی هم در برخورد با 
نواقص نداریم.

وی گفت: قرار شده به صورت دقیق اسامی 
5 هزار معدنی که قرار اســت واگذار شود به 
سازمان محیط زیســت اعلام تا تمهیدات 
لازم در زمینه حفظ محیط زیســت صورت 

گیرد.

بدعهدی کشورهای توسعه یافته
 در حوزه اقلیم سبز

سلاجقه درباره نشســت اخیر شرم الشیخ 
مصر در حوزه محیط زیســت گفت: بحث 
اساسی موضوعات مالی، فناوری و ظرفیت 
ســازی در جهت در نظر گرفتن تمهیدات 
مقابله با اقلیم و حفظ محیط زیســت انجام 
مطرح شــد که در بخش فناوری و ظرفیت 

سازی کارها به خوبی پیش رفت اما در بحث 
مباحث مالی کشــورهای توســعه یافته به 

تعهدات خود به خوبی عمل نکرده اند.
وی تصریح کــرد: قرار بوده فقــط در 6 تا 7 
ســال اخیــر 100 میلیارد دلار از ســوی 
کشورهای توســعه یافته به صندوق اقلیم 
ســبز ســرمایه و بودجه آورده شــود در 
حالی که این کشــورها تنهــا 40 میلیارد 
دلار حمایت کــرده اند و آن هــم فقط به 
کشورهای خاص ارائه شــده و ما استفاده 

نکردیم.
سلاجقه در پاسخ به پرسش دیگری درباره 
بودجــه محیط بانــان گفت: بــه طور کلی 
مجموعه ســازمان محیط زیست هم مزایا و 
هم حقوق را مورد توجه قرار داده و گام های 
مثبتی برداشته شده به طوری که 50 درصد 

فوق العاده بــرای کارکنــان و محیط بانان 
تخصیص داده شده است. در زمینه مزایا هم 

وضعیت خوبی را برای کارکنان داریم.
وی از اختصاص 21 میلیــارد تومان جهت 
تأمین تجهیزات برای اســتان های مختلف 
خبر داد و گفــت: این تجهیــزات در قالب 
بســته هایی خریداری و طی یک تا دو روز 

آینده تحویل استان ها می شود.

هشدار درباره خفگی تالاب انزلی
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیســت 
درباره وضعیت تالاب انزلــی گفت: در این 
تالاب قرارگاه جهادی به فرماندهی حفاظت 
محیط زیست استان تشکیل شده و یکی از 
مباحثی که در بازدیدهای میدانی مشخص 
شده این بوده که آب ورودی تالاب برگشت 
داشــته و به عبارتی خفگی تالاب به دلیل 

ساخت دیواره ایجاد شده است.
وی گفــت: دســتور داده ایم ایــن دیواره 
تخریب شــود تا تــالاب زنده ای را شــاهد 
باشــیم و از دادســتانی هــم درخواســت 

پیگیری این موضوع را داشته ایم.

ماجرای انتقال آب از دریای عمان
 به سیستان و بلوچستان و خراسان

ســلاجقه درباره ماجــرای انتقــال آب از 
خلیج فارس و دریــای عمان گفت: در بحث 
اقیانوســی و دریایی باید از این آب استفاده 
شود، کشــورهای حاشــیه دریای عمان و 
خلیج فارس هــم از این موضوع اســتفاده 
می کنند و در بحث انتقــال آب به ویژه برای 
سیستان و بلوچســتان، خراسان جنوبی و 
رضوی مدنظر اســت البته آب دریای عمان 
کیفیت بهتــری دارد و در کنــار این قضایا 
شــاخص های زیســت محیطــی را رصد 

می کنیم.

وها مشکل اساسی نوسازی ناوگان حمل و نقل عمومی قیمت بالای خودر

چهره ها و سلبریتی های احضارشده به دادسرا معرفی شدند

معاون فنی و عمرانی شهرداری تهران:

وژه معطل پایتخت تا پایان سال به بهره برداری می رسد 90 پر
خریدار  معاون فنی و عمرانی شــهرداری 
تهــران گفــت: ۹0 پــروژه معطل شــهر 
ســاماندهی شــده و تــا پایان امســال به 

بهره برداری خواهد رسید.
عباس شــعبانی در یکصد و هفتمین جلسه 
شورای اســلامی شــهر تهران در خصوص 
گزارش نظارتی 6 ماهــه پروژه های تملک 
دارایی های ســرمایه ای حوزه معاونت فنی 
و عمرانی شــهرداری تهران با بیان اینکه با 
550 میلیارد تومــان اعتبار تخصیص یافته 
باید پاسخ شورا را بدهیم، اظهار کرد: برخی 
از این پــروژه ها در ماه پنجم یا ششــم به ما 
ارجاع داده شده است.معاون فنی و عمرانی 
شهرداری تهران با بیان اینکه ثبت هزینه ها 
و پیشــرفت فیزیکی معمولا دو ماه با تاخیر 
انجام می شــود، خاطرنشــان کــرد: طی 
فرآیند ایــن موضوع دو ماه اســت و جنس 
عمران این چنین اســت. در حــال حاضر 
بســیاری از پروژه های ما بیش از پیشرفت 
فیزیکی 6 ماهه پیشرفت دارند و پروژه های 
دارای پیشرفت فیزیکی کمتر از 10 درصد 

به بیش از 25 درصد رسیده اند.
وی با تأکید بر اینکه شــرکت ها و سازمان 
ها با مصوبه شورا به عقد قرارداد اقدام کرده 
اند، یادآور شــد: هیچ طرحی وجود نداشته 
که معاونت حمــل و نقل و ترافیــک آن را 

تأیید و امضا نکرده باشد.

شــعبانی با اعــلام اینکه تمــام اقدامات بر 
اساس طرح جامع اجرا می شــود، تصریح 
کرد: پروژه شهید شوشتری و ادامه بزرگراه 
یادگار امام در طرح جامع تهران لحاظ شده 
بود و مــا اقدامات را بر اســاس آن انجام می 
دهیم.وی ادامه داد: شــرکت آب و فاضلاب 
همکاری خوبی با ما داشت و در کمیسیون 
سلامت، محیط زیســت و خدمات شهری 
شــورا مصوب شــد که رفع معارض پروژه 
های اولویــت دار در خصــوص قبوض آب 
انجام شود.معاون فنی و عمرانی شهرداری 
تهران با بیان اینکه مجوز برای دیوارکشــی 
در پوســته بزرگراه یادگار امام از ارتش اخذ 
شده اســت، گفت: از 18 تقاطع، 10 طرح 
قرارداد نداشــت که با قرارگاه خاتم قرارداد 
آن را منعقد کردیــم. از این تعداد پنج طرح 
تحویل داده شــده و تقاطع نجفی رستگار 
آماده اســت و ســعی می کنیــم 12 تا 14 
تقاطع تا پایان ســال آمــاده و تحویل داده 
شــود. در ســال آینده نیز 20 پروژه اصلاح 
تقاطــع غیرهمســطح را در دســتور کار 

خواهیم داشت.
شــعبانی با اشــاره به موقعیت عملکردی 
بزرگراه شهید شوشــتری، یادآور شد: این 
طرح عملکــرد برون شــهری دارد و ما این 
بزرگراه را به آزادراه تبدیــل کردیم چراکه 
در غیر از این صورت بــه یک معضل تبدیل 

می شــد. طرح به هفت هزار میلیارد تومان 
بودجه نیاز دارد. قطعه اول تا کیلومتر ۹ باید 
اجرا شــود و به بهره برداری برسد که سهم 
امســال ما 12 درصد بوده است. پیشرفت 
ریالی این طرح صفر است و دلیل این است 
که پیمانکار بدون قــرارداد اقدام به فعالیت 
کرده و با حســن نیت طرح را اجــرا کرد. ما 
باید تا پایان شــهریورماه سال آینده، قطعه 
اول را تحویــل دهیــم و به بهــره برداری 

برسانیم.
وی با بیــان اینکه مــا هر طرحــی که در 
شــورای ترافیــک مصوبه داشــته مجدداً 
مورد بازبینی قرار دادیــم، تصریح کرد: این 
بازبینی در خصوص طرح یــادگار امام نیز 
صورت گرفت. فضایی بیــن دو باند موجود 
در بزرگراه یــادگار امام وجود داشــت که 

با رفع مشــکل و برقراری اتصــالات، هزار و 
300 میلیارد تومان صرفــه اقتصادی برای 
شــهرداری حاصل شد.شــعبانی با اعلام 
اینکه قیمت امروز طرح هزار و 400 میلیارد 
تومان است، یادآور شد: ما متناسب با بودجه 
اقدام می کنیم. ســهم امســال ما از پروژه 
یادگار امام 15 درصــد بوده که هفت درصد 

پیشرفت فیزیکی را به نتیجه رسانده ایم.
معاون فنــی و عمرانی شــهرداری تهران 
تأکید کرد: اگر معارضین این طرح برطرف 
شــود، قطعــه اول بزرگراه یــادگار امام در 
22 بهمن ماه تکمیل خواهد شــد و به بهره 

برداری خواهد رسید.
وی در خصوص پروژه شــهید شوشــتری 
گفت: بایــد در این طرح تا پایان ســال 40 
درصد پیشــرفت فیزیکی ثبت می شد که 
تا کنون 15 درصد پیشرفت فیزیکی داشته 
که علت آن انحراف ترافیکــی و وجود لوله 

آب بزرگ در مسیر اجرای طرح است.
شــعبانی با بیان اینکه 350 میلیارد تومان 
برای دو پل پروژه میدان سبلان پیش بینی 
شده اســت، خاطرنشــان کرد: ما با اصلاح 
هندســی هزینه ها را به 70 میلیارد تومان 

کاهش داده ایم.
معاون فنــی و عمرانی شــهرداری تهران 
با اشاره به تحویل تقاطع شــهید آوینی در 
دهه فجر امســال، یادآور شد: ما مشکلاتی 

در بزرگراه آزادگان داریم. تندروها از لحاظ 
کیفیت آسفالت، عرض ورودی ها و خروجی 
ها وضعیت مناســبی ندارنــد و اصلاح این 
تندروها را در دســتور کار قرار داده ایم که 
سوم خردادماه ســال آینده به بهره برداری 
خواهد رســید.وی تأکید کــرد: در بزرگراه 
شــهید همدانــی شــاهد 115 کیلومتر 
اضافه راه داریم که با اصلاح ایجاد شــده 16 
کیلومتر از مســیر کاهش یافته و بخشــی 
از آن در دهــه فجر به بهره بــرداری خواهد 
رسید.شــعبانی با بیان اینکه تهران بیش از 
750 پل دارد، گفت: 66 پل ســاخته شده تا 
قبل از سال 81 نیاز به مقاوم سازی و مرمت 
لحظه ای دارد. 14 پروژه مقاوم سازی پیش 
بینی شــده که هفت طرح را امسال تحویل 
می دهیم و هفت طرح را سال آینده تحویل 
می دهیم.وی ادامــه داد: ۹0 پروژه معطل 
شــهر ســاماندهی شــده و تا پایان امسال 
به بهره برداری خواهد رســید کــه به طور 
میانگین چهار پروژه در هر منطقه اســت و 
از ســرای محلات تا مخزن آب را شامل می 

شود.
گفتنی اســت گزارش ارائه شــده از سوی 
معاونت فنی و عمرانی شــهرداری تهران در 
خصوص طرح های عمرانــی پایتخت مورد 
تأیید و تقدیر اعضای شــورای اسلامی شهر 

تهران قرار گرفت.



اهواز- محمــد مجدم فرمانده ســپاه 
حضــرت ولیعصــر ) عــج ( خوزســتان از 
اجرای یک هزار و 935 برنامه به مناســبت 
گرامیداشت هفته بسیج در خوزستان خبر 

داد .
 ســردار شــاهوار پور فرمانده سپاه حضرت 
ولیعصر ) عج( خوزســتان در نشست خبری 
تشریح برنامه های هفته بسیج که صبح روز 
شنبه 28 آبان ماه در سالن جلسات مجتمع 
فجر اهواز برگزار شد اظهار کرد : هفته بسیج 
یک رویداد بسیار مهم اســت ، رویدادی که 
به عنوان یک الگوی نمونه در همه دنیا قابل 

تعمیم می باشد 
سردار شــاهوارپور با اشــاره به اینکه مکتب 
بســیج، مکتب خدمت، مکتب ایثارگری و 
خدمت بی منت به هم نوعــان ، هم وطنان و 
همه افرادی است که نیازمند خدمات بسیج 
هســتند، تصریح کرد : باید ایــن رویداد را 
فرهنگ سازی کنیم و به اطلاع همه عزیزانی 
که طالب عرصــه خدمت رســانی به مردم 

شریف و شایســته خدمت هستند برسانیم 
و بتوانیم عرصه را فراهــم کنیم تا همه با این 

فرهنگ آشنا شوند .
وی افزود : یکی از مباحثی که در هفته بسیج 
بسیار مهم است و مطرح می شود، کارکرد و 

عملکرد بسیج می باشد .
فرمانــده ســپاه حضــرت ولیعصــر )عج( 
خوزستان گفت : هفته بســیج سال 1401 
با شــعار » بســیج خدمتگزار ملــت ایران« 
نامگذاری شده اســت زیرا خدمتگزاری به 

مردم یک اولویت برای بسیجیان است .
سردار شــاهوارپور اظهار داشــت : در هفته 
بســیج یک هــزار و 935 برنامه در اقشــار، 
پایگاه ها ، حــوزه های مقاومــت، رده های 
دانش آموزی و رده های بســیج دانشجویی 
در سراسر استان پیش بینی شده است که از 
این آمار 65 برنامه در رده های سپاه و معاونت 
ها، 85 برنامه رده های قشــری و هزار و 785 
برنامه در پایگاه ها ، نواحی و شهرســتان ها 
پیش بینی شــده اســت که در سطح محله، 

شهرستان و استان برگزار خواهند شد.
وی با اشــاره به اینکه اولیــن برنامه با عنوان 
ســازندگی و پیشــرفت امروز کلید خورد 
خاطرنشان کرد : ما 300 گروه جهادی برای 
12 عرصه خدمت رســانی طی ده روز آماده 
کرده کرده ایم که امروز افتتاحیه این برنامه 
انجام شــد و گروه های جهادی حضور پیدا 

کرده و رمز رزمایش نیز اعلام شد .
فرمانــده ســپاه حضــرت ولیعصــر )عج( 
خوزستان گفت : عرصه بهسازی و زیباسازی 
مدارس، عرصه خدمات کشــاورزی – منابع 
طبیعی و آبخیزداری، عرصه خدمات علمی – 
آموزشی و پژوهشی، عرصه خدمات حمایتی 
، عرصه خدماتی بهداشــتی و درمان، عرصه 
فنی و حرفــه ای و مهارتــی، عرصه خدمات 
عمرانی و آبادانی روســتایی و دیگر عرصه ها 
برای خدمت رسانی به مردم پیش بینی شده 

است .
ســردار شــاهوارپور با بیان اینکه بســیج، 
مســجدمحوری و جامعه اســلامی از دیگر 

برنامه های هفته بسیج می باشد عنوان کرد 
: تلاش هایی که پایگاه هــای ما در محلات 
برای توسعه خدمت رســانی ، اقدامات مفید 
و موثر فرهنگی انجام مــی دهند به صورت 

نمادین در روز دوشنبه دنبال می شود .
وی افزود : نوآوری و جهاد علمی یکی دیگر از 
محورهای اصلی و اساســی تلاش بسیجیان 
بویژه در حــوزه دانش بنیــان، اختراعات و 
پشــتیبانی از گروه های عملی می باشد که 

نیازمند تسهیلگری هستند و بسیج آن ها را 
حمایت خواهد کرد.

فرمانــده ســپاه حضــرت ولیعصــر )عج( 
خوزستان گفت : مردم ســالاری، ایران قوی 
و مستقل یکی دیگر از محورهای برنامه هفته 

بسیج می باشد .
سردار شــاهوارپور بســیج را مظهر جهاد و 
شهادت خواند و تصریح کرد : همه بسیجیان 
و پایگاه ها در مزار شهدا حضور پیدا می کنند 

اصفهان-مریم مومنی   دکتر محمد رجالی با اشاره 
به اینکه جنگ هنوز تمام نشــده و سنگرها تغییر کرده 
تاکید کرد که در هر جایگاهی هســتیم باید جهادی  و 

شبانه روزی کار  وتلاش کنیم .
مدیر درمان تامین اجتماعی اســتان افــزود : در حوزه 
درمان تامیــن اجتماعی تلاش کرده ایــم که خدمات 

شایسته ای به بیمه شدگان محترم و
مردم عزیز ارائه نماییــم و رویکرد مــا رویکرد خدمت 
گرایی به ویژه در حوزه درمان ســلامت محوری و بیمار 

محوری است.
دکتر رجالی گفت تعداد 3 میلیون و 600 هزار نفر بیمه 
شدگان اســتان و نیز بالابودن هزینه ها در بخش درمان 
، باعث افزایش مراجعات به مراکز درمانی ملکی اســتان 
است که تلاش می کنیم با اصلاح تعرفه ها و توسعه زیر 

ساخت ها ، مشکلات را کمتر کنیم .
دکتر رجالی با تاکید عدالت در توزیع خدمات درمانی و 

دسترسی آسان و کیفیت خدمات که جزء شاخص های 
مهم است گفت توزیع امکانات سازمان نیز باید بر اساس 

تعداد بیمه شده استان ها و بار مراجعه تعریف شود.
وی تاکیــد کرد که اعتمــاد بیماران بــه مراکز درمانی 

یک شاخص مهم اســت و باید دقت کنیم که طرح های 
ســلامت محور که در کشور قرار اســت اجرا شود همه 

جانبه و به نفع عموم بیمه شدگان باشد.
مدیر درمان تامیــن اجتماعی اســتان اصفهان گفت: 
از ســال 1390 قرار بوده ســازمان در خصوص احداث 
بیمارســتان جدید ورود کند و در سال 1393 زمینی با 
32 هزار متر مربع در شــهرک سلامت مجموعه شهید 
کشوری جهت احداث ســاختمان بیمارستان به ستاد 

سازمان
تامین اجتماعی پیشنهاد گردید و در حال حاضر به نقطه 
ای رسیده ایم که سازمان آماده احداث این بیمارستان 
می باشد ولی متاسفانه هنوز در اســتان موافقت نهایی 
صورت نگرفته و موانعی وجود دارد که با توجه به اهمیت 
بالای این موضوع می طلبد مســئولین استان همکاری 
لازم را داشته باشند تا بتوانیم خدمات درمانی بهتری را 

به مردم عزیزمان در استان ارائه دهیم.

قم  در جلسه شــورای هماهنگی بیمه 
های استان قم مشکلات ناشی از مناقصات 
درمان و ضریب بالای خسارات درمان مورد 

بررسی قرارگرفت. 
جلسه شورای هماهنگی بیمه های استان 
قم به میزبانی شــرکت بیمه ما و ریاســت 
وفایی مدیرشرکت بیمه البرز در استان قم 

در تالار ونوس برگزار شد.
امیر علی وفایی که ریاســت این جلسه را 
برعهده داشت در ســخنانی به اجرای ماده 
30 قانون بیمه اجباری خسارات وارد شده 
شــخص ثالث در اثرحوادث ناشی از وسیله 
نقلیه اشــاره و بیان کرد: توجــه به روش 
اجرایی شدن این ماده به مدت زمان دوماه 
ضروری است تا مدیران شرکت بیمه های 
استان قم بتوانند نســبت به اصلاح موارد 
مربوط و مشکلات شیوه نامه اجرایی تبادل 

نظر داشته باشند .
 او در ادامه؛ موضوعات مربوط به مناقصات 
درمان استان را مورد اشــاره قرار داد و بیان 

کرد: ضریب خســارت درمان اســتان قم 
نسبت به سایر اســتان ها بیشتر است که 
علت آن را می شــود عدم رعایت آیین نامه 
99 بیمه درمان از طرف بیمه گذاران استان 

قم وحق بیمه های با نرخ ارزان عنوان کرد.
 رئیس شورای هماهنگی بیمه های استان 
قم اضافه کرد: در حالی نــرخ تورم در همه 
زمینه ها در سطح کشــور افزایش یافته که 
نرخ بیمه درمان بیش از 30 درصد افزایش 
نداشته است.وفایی در توصیه ای به مدیران 
صنعت بیمه اســتان و شبکه فروش عنوان 
کرد: در هیچ شــرایطی نرخ های غیر فنی و 
همچنین تعهدات خلاف آیین نامه درمان 
را قبول نکنید و همسو وهماهنگ با شورای 

هماهنگی استان حرکت کنید.
اقدام صابری مدیر شــعبه بیمــه ایران در 
استان قم نیز در بخش دیگری از این جلسه 
نیز علاوه بر تایید صحبت های ارائه شــده 
تصریح کرد : شرکت در مناقصات باید طبق 
آیین نامه درمان و نرخ های اعلامی از طرف 

شورا صورت بگیرد. 
حسین صادقی مدیر شــرکت بیمه آسیا 
نیز به ضریب بــالای خســارت درمان در 
سطح استان اشــاره و به تبیین مشکلات 

ومعضلات این رشته پرداخت.
ســید محمد میره ای مدیر شــرکت بیمه 
دی نیز عنوان کرد: زنــگ خطر بیمه های 
درمان برای صنعت بیمه بــه صدا در آمده 
است و مدیران باید برای جلوگیری از ادامه 
روند خســارت های بالای رشــته درمان 
چاره اندیشــی کنند.در ادامه این جلســه 
دیگر مدیران شــرکت های بیمه استان قم 
به بیان موضوعات عنوان شــده پرداخته و 
مهم ترین مشکلات موجود را عدم اجرایی 
شدن ماده 30 قانون بیمه اجباری خسارات 
وارد شده شخص ثالث در اثرحوادث ناشی 
از وسیله نقلیه، پذیرش مسئولیت مدیران 
در اجرا شــدن این ماده در اســتان ،عدم 
تعامل پزشــکی قانونی در مکاتبات و عدم 
پاســخگویی پرونده های ارجاعی از طرف 

شرکت های بیمه و ارسال برخی از پرونده 
های غیر ثالث مانند حــوادث کار در غالب 
ماده 30 قانون بیمه اجباری خسارات وارد 
شده شــخص ثالث در اثرحوادث ناشی از 
وســیله نقلیه را از مهمترین مسائلی ذکر 
کردند که شرکت های بیمه با آن دست به 
گریبان هســتند .در بخش دیگری از این 
جلســه حجت الاسلام قاســم زاده معاون 
دادستان قم در پاســخ به مشکلات مربوط 
به اجرایی شدن این قانون اظهار کرد: ماده 

30 قانون بیمه اجباری خسارات وارد شده 
شــخص ثالث در اثرحوادث ناشی از وسیله 
نقلیه به زودی در سراسر کشــور اجرا می 
شــود و در حال حاضر برخی از اســتان ها 
مانند اســتان خوزســتان در حال اجرایی 
کردن این ماده هســتند. این مقام قضایی 
در پاسخ به مکاتبات و پیگیری های صورت 
گرفته با پزشکی قانونی نیز بیان کرد: طی 
جلسه ای این موضوع پیگیری و مشکلات 

مرتفع میشود. 

اصفهان
دکتر رجالی مدیر درمان اصفهان :

وزی کار و تلاش کنیم هرجایی هستیم باید جهادی و شبانه ر

در جلسه شورای هماهنگی بیمه های استان قم صورت گرفت؛
بررسی مشکلات ناشی از مناقصات درمان وضریب بالای خسارات 

اهواز - محمد مجدم در مراســمی بــا حضور 
مدیرعامل شــرکت ملی مناطق نفــت  خیز جنوب و 
جمعی از دیگر مدیران عالــی، از کارکنان نمونه این 
شرکت در سه سال گذشته تقدیر شــد.در مراسمی 
با حضور مدیــر عامل و جمعی از مدیــران و کارکنان 
شــرکت ملی مناطق نفت  خیــز جنــوب و خانواده 
آنان، مراســم تقدیر از کارکنان نمونه این شــرکت 
در سال های 98، 99 و 1400 در ســالن سینما نفت 
مجموعه نیوســاید اهواز برگزار شــد.در این مراسم 
علیرضا دانشــی ضمن تقدیر از برگزار کنندگان این 
مراســم، معرفی و تقدیر از کارکنان نمونه، را یک امر 
مهم دانست و اظهار داشت: شناخت و معرفی کارکنان 
نمونه باعث تقویت روحیــه خودباوری و ترویج مکارم 
اخــلاق و دیگر خصلت هــای مثبت در میــان دیگر 
کارکنان می شود.وی افزود: انتخاب افراد نمونه از میان 
صدها کارمندی که هرکدام در حوزه خود نمونه هستند 
بسیار سخت است و افراد منتخب نیز حاصل ساعت  ها 
بررســی گزارش های متعدد در خصوص افراد مختلف 
بوده است.مدیر عامل شــرکت ملی مناطق نفت  خیز 
جنوب با بیان اینکه مســئولیت پذیــری مهمترین 
خصلت کارمند نمونه اســت بیان داشت: مسئولیت 
پذیری نشان از ارزش قائل شــدن افراد به محیط کار 
خود بوده اســت که این موضوع یکی از دلایل مهم در 

تبلور صنعت نفت و پیشرفت صنعت در کشور ما است.

وی با اشاره به اهمیت خلاقیت در محیط کاری گفت: 
بروز خلاقیت کارکنان نشــان از این موضوع دارد که 
اهداف سازمانی به خوبی برای کارکنان تعریف شده و 
کارکنان علاوه بر غیرت کاری و ابتکار عمل، از همیتی 
برخوردارند که موتور محرکه هر ســازمانی اســت و 
پیشرفت امروز صنعت نفت نشان از وجود این خصائص 
در میان کارکنان صنعت نفت اســت.مهندس دانشی 
با اشــاره به اهمیت نقش خانواده در پیشرفت کاری 
کارکنان افزود: موفقیت از خانواده شــکل می گیرد و 
پشتگرمی کارکنان به حمایت خانواده است لذا توجه 
ویژه به مســائل خانواده کارکنان و رفــع حداکثری 
مشــکلات، علاوه بر افزایش رضایتمندی کارکنان، 

باعث افزایش همیت کاری آنان نیز می شود.

ســنندج - فاطمه ملایی مدیر کل تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی کردســتان در نشســت با هیئت های 
ورزش کارگــری و ورزشــکاران و قهرمانــان ورزش 
کارگری استان با بیان اینکه کمک به ورزش کارگری 
از وظایــف جامعه کار و تولید اســت، از کارخانجات و 
واحد های کارگری و صنعتی استان خواست سلامت 
و نشاط جامعه کارگری را سرلوحه کار خود قرار داده 
و برای این مهــم ورزش کارگری را مــورد حمایت و 
پشــتیبانی قرار دهند.فرزاد پیشکاری در این نشست 
که در محل سالن اجتماعات اداره کل کار استان برگزار 
شــد ضمن تبریک به هیئت جدید ورزش کارگری، از 
کارگران ورزشکاری که با کمترین امکانات برای استان 
افتخار آفرینی کرده انــد، قدردانی کرد و گفت: کمک 
به توسعه ورزش، از بســیاری از آسیب های اجتماعی 
جلوگیری خواهد کرد.پیشکاری با بیان اینکه جامعه 
تشنه نشــاط و شــادابی اســت و ورزش می تواند در 
ایجاد نشاط در جامعه نقش بسزایی ایفا نماید، گفت: 
کارگران ورزشکار روحیه، انگیزه و شادابی را به خانواده 
های خود و بــه جامعه انتقال خواهنــد داد و این خود 
بستر ساز جلوگیری از اعتیاد و آسیب های اجتماعی 
خواهد بود.مدیر کل کار کردســتان در بخش دیگری 
از سخنان خود با اشاره به نقش کارگران در عرصه های 
اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی و… کارگران را نیروی 
مولد و محرک اقتصاد کشور دانست و از کارخانجات و 

جامعه تولیدی و صنعتی استان خواست برای پویایی 
این قشر از جامعه و همچنین رونق تولید و شکوفایی 
اقتصادی استان، زیر ســاخت ها و بستر های توسعه 
ورزش کارگری را مورد توجه قرار بدهند.پیشکاری با 
بیان اینکه حفظ حرمت کارگران ورزشــکار از اولویت 
های این اداره کل است، از رئیس جدید هیئت ورزش 
کارگری اســتان خواســت در اعزام تیم های ورزشی 
به مســابقات خارج از اســتان تمام تمهیــدات لازم 
برای حفظ حرمت، ســربلندی و افتخار آفرینی این 
ورزشــکاران، فراهم شــود.مدیر کل کار کردستان از 
ورزشکاران و قهرمانان به نام استان نیز تقاضا کرد برای 
توسعه و اعتلای ورزش کارگری، از ظرفیت های خود 

استفاده نمایند.

خوزستان کردستان

کارفرمایان کردستانی، اسپانسر ورزش کارگری استان شوند تقدیر از کارکنان نمونه شرکت ملی مناطق نفت  خیز جنوب 

فرمانده سپاه حضرت ولیعصر ) عج ( استان اعلام کرد؛

اجرای هزار و 935 برنامه به مناسبت هفته بسیج در خوزستان
معرفی برترین های مسابقه تیراندازی 

جشنواره البرز قوی  

البرز-مظفری  نفرات برتر مســابقه تیراندازی جشنواره البرز قوی و 
گرامیداشت هفته بسیج معرفی شدند 

نفرات برتر مســابقه تیراندازی به مناســبت جشــنواره البــرز قوی و 
گرامیداشت هفته بســیج با حضور کارکنان شهرداری چهارباغ در سالن 

مالک اشتر مهرشهر برگزار شد معرفی شدند.
در این دوره از مســابقات که به همت پایگاه بســیج حضرت رسول اکرم 
»ص« و اداره فرهنگی اجتماعی شــهرداری چهارباغ و با حضور پرشور 
کارکنان مدیریت شهری برگزار شد آقایان ناصر مصطفوی،تقی محبی 
و حمید رضا رمضان نیا به ترتیب به مقام اول،دوم و سوم دست یافتند. در 

بخش بانوان نیز خانم رافعی عنوان نخست را کسب کرد.

۶۲ عضو هیات علمی در دانشگاه لرستان
 جذب می شوند

خرم آباد -طولابی  رئیس دانشــگاه لرســتان گفت: 62 عضو هیات 
علمی در دانشگاه جذب می شوند.

دکتر علی نظری رئیس دانشگاه لرستان اظهار کرد: 62 عضو هیات علمی 
در دانشگاه لرستان جذب می شوند که موضوع در طول عمر این دانشگاه 
بی نظیر اســت.او اضافه کرد: پیش از این در هرســال بین 10 یا 15 عضو 
هیات علمی در این دانشــگاه جذب می شــد و این یک جهش محسوب 
می شود و منجر به ایجاد تناســب بین استاد و دانشجو خواهد شد.رئیس 
دانشگاه لرستان در خصوص بودجه و اعتباراتی که سالانه به این دانشگاه 
تخصیص داده می شــود، عنوان کرد: 90 درصــد بودجه دریافتی صرف 
حقوق و مزایای کارکنان و اســاتید می شــود و با 10 درصد باقی مانده 
نمی توان کار شاخصی برای دانشــگاه انجام داد.نظری تاکید کرد: برای 

جبران این کمبود، باید به سمت کسب درآمد های جدید حرکت کنیم.
او  همچنین با اشــاره به اجرای برنامه های شــاخص در دانشگاه لرستان 
درســالجاری، بیان کرد: این دانشگاه امســال میزبان چندین چشنواره 
و رویداد ملی و بین المللی خواهد بود.رئیس دانشــگاه لرســتان گفت: 

دانشگاه امسال میزبان جشنواره ملی قرآنی و نهج البلاغه است.
نظری اضافه کرد: همچنین جشنواره ریاضی و علوم به میزبانی دانشگاه 

لرستان برگزار خواهد شد.

کمپین اینترنت پرسرعت »ابر و باد« مخابرات 
ایران آغاز شد

شــرکت مخابرات ایران ، کمپین ابر و باد را  اصفهان-مریم مومنی
در راستای پاسخگویی به نیاز مشتریان در بخش های مختلف و معرفی 
سرویس های متنوع و جذاب برای مشــتریان با مزایای استثنایی برای 
مشــتریان فاقد اینترنت پرســرعت یا افرادی که مایل به ارتقای سرعت 
ســرویس برای انجام فعالیت ها با حجم ترافیک بالا هستند، از امروز 17 

آبان ماه 1401 ارائه می کند.
به گزارش اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شــرکت مخابرات ایران، 
جشــنواره ابر و باد برای افراد فاقد اینترنت پرســرعت و افرادی که مایل 
به ارتقای ســرعت ســرویس برای انجام فعالیت ها با حجم ترافیک بالا 
هستند، فرصتی استثنایی است .در این کمپین سرویس هایی با فناوری 
های مختلف شامل ،ســرینو) VDSL(و تانوما )FTTH( با سرعت های 
مختلف از 8 مگابیت بر ثانیه تــا 300 مگابیت بر ثانیه با حجم ترافیک بالا 
ارایه شده است .مشتریان می توانند از میان سرویس های مختلف کمپین 
با حجم های متنوع و حتی شــیوه پرداخت دلخواه ، سرویس مورد نظر را 
انتخاب و خریداری کنند.مزایای این کمپین، شامل ارائه مودم رایگان برای 
یکی از سرویس هایFTTH ،ارائه سرویس های با حجم ترافیک بالا ،سرعت و 
کیفیت بسیار بالای سرویس های ارایه شده و امکان انتخاب بستر مورد نیاز از 
  FTTH/ VDSL طرف مشتری با توجه به نیازهای آنان از بین تکنولوژی های
اســت. تنوع در نوع پرداخت )پیش پرداخت و پس پرداخت( ، ارائه سرویس 
های اختصاصی برای هرکدام از بستر های FTTH,VDSL   ، سرعت سرویس 

حداکثر تا 300 مگابیت نیز از دیگر مزایای کمپین ابر و باد است.
مشتریان می توانند این ســرویس ها را از طریق مراکز مخابرات، سامانه 

2020، پنل کاربری مشتریان و تماس آوت باند 2020 دریافت کنند

استقرار میز خدمت اداره کل راه و شهرسازی 
ج استان البرز در مصلی کر

البرز . مظفری  میز خدمت اداره کل راه و شهرســازی استان در محل 
برگزاری نماز عبادی و سیاسی جمعه شهر کرج  مستقر شد

 در راستای ارتباط بیشتر مســئولین با مردم ، میز خدمت اداره کل راه و 
شهرســازی اســتان البرز روز جمعه همزمان با برگــزاری نماز عبادی 
و سیاســی جمعه در محل مصلی شــهر کرج مســتقر و مدیرکل راه و 

شهرسازی استان پاسخگوی مشکلات مردم شد.
  رضا خالقی – مدیرکل راه و شهرسازی اســتان البرز در حاشیه برپایی 
میز خدمت با اشاره به تاکید رئیس جمهور محترم مبنی بر ارتباط مستمر 
مردم و مسئولین اظهار داشــت حضور مدیران در بین مردم و برگزاری 
جلســات ملاقات مردمی موجب رضایتمندی آحاد جامعه و همچنین 

افزایش بهره وری کاری در ادارات و دستگاه های دولتی خواهد شد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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 تسهیم کارمزد تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 
در اقساط قابل پرداخت مشتریان

کارمزد تســهیلات قرض الحســنه ازدواج در اقســاط قابل پرداخت 
مشتریان بانک مسکن در طول دوره بازپرداخت سهمیه بندی شد.

به گزارش پایگاه خبــری بانک مســکن - هیبنا، با توجــه به افزایش 
ســقف تســهیلات قرض الحســنه ازدواج در طول  ســال های اخیر 
و به تبع آن افزایش مبلغ کارمزد و ســئوالات مشــتریان گرامی درباره 
محاسبه اقســاط و کارمزد قابل پرداخت در ابتدای هر سال، تغییرات 
لازم در سامانه تســهیلات متمرکز بانک مســکن در راستای افزایش 

رضایتمندی مشتریان گرامی طراحی و پیاده سازی شده است.
بر همین اســاس، اخذ مبلغ کارمزد در ابتدای ســال حــذف و کارمزد 
تســهیلات قرض الحسنه ازدواج در اقســاط قابل پرداخت مشتری در 

طول دوره بازپرداخت تسهیم شده است.

حداکثر تراکنش خرید روزانه از کارت اشخاص 
حقیقی به یک میلیارد ریال رسید

امور فناوری اطلاعات و ارتباطات بانک توســعه تعــاون اعلام کرد:بر 
اســاس اعلام اداره توســعه و تدوین مقررات نظام های پرداخت بانک 
مرکزی حداکثر تراکنــش خرید روزانه ازهرکارت اشــخاص حقیقی 
افزایش یافت.علی یکتا افزود:حداکثر تراکنش خرید روزانه از هر کارت 
متعلق به مشــتریان حقیقی مبلغ یک میلیارد ریال در سامانه مدیریت 

کارت اعمال شده است.
یکتا ادامه داد:بر اساس دســتورالعمل بانک مرکزی،موسسه اعتباری 
موظف اســت،در کلیه نقــل و انتقال وجــوه بالاتــر از »10 میلیارد 
ریال«درون بانکی وبین بانکی مشــتری حقوقی وحساب های تجاری 
مشتری حقیقی ،انتقال وجه را منوط به تکمیل قسمت)فیلد( »بابت« 
در فرم های مربوطه و ارائه اسناد مثبته دال بر انجام معامله ،قرارداد و یا 
علت انتقال وجه نموده و تصویری از اسناد مثبته مربوط به انتقال وجه 

در پرونده تراکنش مذکور را نگهداری کند.

 فهرست شعب فروش اوراق گواهی ارزی 
اعلام شد

فهرســت شــعب ارزی بانک ملی ایران به عنوان بانک عامل برای ارائه 
اوراق گواهی ارزی بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران، منتشر شد.

تاریخ انتشار این اوراق 25 آبان ماه، با سر رسید سه ماهه است و حداقل 
و حداکثر میزان خرید اوراق توسط هر شــخص حقیقی ایرانی بالاتر از 

18 سال، به ترتیب معادل ریالی 1000 دلار و 4000 دلار است.

طبق اعلام بانک مرکزی، هر مشــتری می تواند تنها یک بار با کد ملی 
خود اقدام به خرید این اوراق کند و متقاضیان خرید، باید وجه ریالی آن 
را با نرخ پایانی روز قبل دلار توافقی )اســکناس بازار متشکل معاملات 
ارزی( بپردازند.این اوراق قابل بازخرید قبل از سررسید به نرخ روز قبل 
دلار توافقی است.دریافت اسکناس ارز )دلار( در زمان سر رسید اوراق 
)25 بهمن ماه ســال جاری( منوط به پرداخت نرخ حق الوکاله توسط 

مشتری معادل هفت درصد مبلغ ریالی در زمان سررسید مذکور است.
بدیهی است در صورت تســویه نقدی )ریالی( در سر رسید، حق الوکاله 

دریافت نخواهد شد.

بانک قرض الحسنه مهر ایران با پرداخت وام 
ارزان قیمت، کمک شایانی به اشتغال است

دکتر »جواد قناعت« اســتاندار خراسان جنوبی در دیدار با دکتر »سید 
سعید شمســی نژاد« مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر ایران گفت: 
با همکاری بانک قرض الحســنه مهر ایــران همه اقشــار جامعه از وام 

ارزان قیمت برخوردار خواهند شد.
به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحســنه مهر ایران، دکتر »ســید 
ســعید شمســی نژاد« مدیرعامل بانک به همراه »احمدرضا کریمی« 
مدیر امور اســتان ها، »مجید خســروی« رئیس اداره کل پشتیبانی و 
»وحید مرادنژاد« مدیر شــعب بانک در خراسان جنوبی با دکتر »جواد 

قناعت« استاندار خراسان جنوبی دیدار کرد.
»قناعــت« در این دیدار از همــکاری مؤثر مدیریــت و کارکنان بانک 
قرض الحســنه مهر ایــران و همچنین وجود رضایتمنــدی عمومی از 
خدمات و عملکرد این بانک خبر داد و بر لزوم اســتمرار خدمت رسانی 

مطلوب به مردم شریف خراسان جنوبی تأکید کرد.
وی افزود: بانک قرض الحسنه مهر ایران الگوی بانکداری اسلامی و نماد 
خدمتگزاری به مردم در شبکه بانکی اســت. این بانک با ارائه خدمات 
حضوری و غیر حضوری خود توانسته جایگاه خوبی در بین آحاد مردم 
و شبکه بانکی به دست آورد و با پرداخت وام ارزان قیمت، کمک شایانی 

به اشتغال استان کرده است.
»شمسی نژاد« در این دیدار با معرفی و تشریح خدمات و تبیین جایگاه 
بانک قرض الحســنه مهر ایران در بین شــبکه بانکی به تشریح اهداف، 
مأموریت ها، نقــش و جایگاه این بانک در راســتای ارتقای معیشــت 
مردم پرداخت و گزارشــی از عملکرد و اقدامات خیرخواهانه این بانک 
در زمینه پرداخــت وام های اشــتغالزایی، اعطای وام قرض الحســنه 
ازدواج، کمک به آزادســازی زندانیان جرایم غیرعمــد و اعطای وام به 

معرفی شدگان کمیته امداد امام خمینی )ره( و بنیاد برکت ارائه داد.
وی افزود: این بانک در راستای مســئولیت های اجتماعی خود تا کنون 
وجوه التزام دریافت شــده را جمع آوری و در زمینه  ســاخت مدرسه و 
مراکز درمانی در مناطق محروم، تهیه اقلام آموزشی برای دانش آموزان 
مناطق محروم، تهیه وسایل مورد نیاز وزارت درمان و آموزش پزشکی 
در راســتای مقابله با کرونا و توزیع آن در بین دانشــگاه های ســطح 
کشور و بیمه 500هزار منزل روســتایی در سه استان محروم خراسان 
جنوبی، ایلام و سیســتان و بلوچســتان هزینه کرده است.مدیرعامل 
بانک قرض الحســنه مهر ایران اظهار داشــت: در حــوزه تأمین مالی 
قرض الحســنه شــرکت های دانش بنیان و فناور، ســازوکار جدیدی 
راشروع کرده ایم و 150 فقره وام تا سقف 500 میلیون تومان پرداخت 
شده است و تا 2 ماه آینده به هزار شرکت دانش بنیان وام قرض الحسنه 
بدون معدل پرداخت خواهد شــد.وی تصریح کرد: بانک قرض الحسنه 
مهر ایران با ارائه طرح مهریار در راســتای تنوع ســبد محصولات بانک 
و همچنن ارائه خدمات بانکداری هوشــمند می توانــد برای کارکنان 
سازمان ها و خانواده آن ها جذابیت ویژه ای داشته باشد.در پایان »وحید 
مرادنژاد« مدیر شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران در استان خراسان 
جنوبی ضمن تقدیر از حمایت های همه جانبه استاندار خراسان جنوبی 
از بانک، اظهار داشــت: حمایت دولت از بانک قرض الحسنه مهر ایران 
می تواند زمینه ساز پیشرفت و توسعه اشــتغال در استان و بهره مندی 

اقشار مختلف جامعه از وام های ارزان قیمت این بانک شود.

یزدان دوست مدیرعامل بیمه ملت شد
 تأکید رئیس کل بیمه مرکزی بر بکارگیری 

فناوری های نوین بیمه ای
با تصمیم اعضای هیأت مدیره و تأیید رئیس کل بیمه مرکزی، علیرضا 

یزدان دوست به عنوان مدیرعامل شرکت بیمه ملت منصوب شد.
به گزارش روابط عمومی بیمه ملت، با پیشــنهاد هیأت مدیره شرکت 
و تأیید مجید بهزادپــور، رئیس کل بیمه مرکزی جمهوری اســلامی 
ایران، علیرضا یزدان دوست به طور رســمی مدیرعامل بیمه ملت شد 
و در مراســمی با حضور اعضای هیأت مدیره، حکم خــود را از بهرنگ 
اسدی قره جلو رئیس هیأت مدیره دریافت کرد.رئیس کل بیمه مرکزی 
در تأییدیه حکــم مدیرعامل بیمــه ملت، بر تلاش در جهت توســعه 
پرتفوی شرکت با رعایت ملاحظات فنی و مالی، مولدسازی دارایی های 
شرکت از طریق ساماندهی منابع ســرمایه گذاری، توسعه نرم افزارها و 
بکارگیری فن آوری های نوین در صدور بیمه نامه و پرداخت خسارت و 
همچنین تأمین و حفظ نیروی انسانی کارآمد و متخصص تأکید کرده 
است.علیرضا یزدان دوســت از مدیران عامل جوان صنعت بیمه کشور 
است. او دانش آموخته رشــته مدیریت بیمه از دانشــکده اکو دانشگاه 
علامه طباطبایی تهران در مقطع کارشناســی است و کارشناسی ارشد 
خود را در رشته مدیریت با گرایش MBA در دانشگاه تهران گذرانده و 

هم اکنون در مقطع دکترا مشغول به تحصیل است.
او پیــش از حضور در بیمــه ملــت، مدیرعامل بیمه آســماری، مدیر 
راه اندازی و نماینده هیأت موســس شــرکت های بیمه آرمان و بیمه 

سرمد و همچنین معاون فنی بیمه دی بوده است.

با حضور رییس کل بیمه مرکزی و دبیرکل سندیکای بیمه گران:
خدمات و محصولات دیجیتال و فناورانه بیمه 

پارسیان معرفی شدند
به گزارش روابط عمومی بیمه پارســیان؛ در نشســتی کــه با حضور 
رییس کل بیمه مرکزی و دبیرکل سندیکای بیمه گران در شعبه بیمه 
پارسیان در شهر رشــت برگزارشــد، محصولات و خدمات دیجیتال و 

مبتنی بر فضای مجازی و الکترونیکی بیمه پارسیان معرفی شد.
براســاس این گزارش؛ در این نشست اویار حســین نایب رییس هیات 
مدیره و مدیرعامل بیمه پارســیان در سخنانی این محصولات و خدمات 
جدیــد و فناورانه بیمه پارســیان را معرفی و یادآور شــد کــه تمام این 
محصولات و خدمات برپایه تکنولوژی روز دنیا طراحی شــده و به مرحله 
اجرا درآمده اند و سعی می کنیم در جهت پیشرفت های تکنولوژی دنیا 
به ارایه خدمت به بیمه گــزاران خود بپردازیم تا  بتوانیم رضایتشــان را 
هرچه بیشتر بدست آوریم و کار بیمه ای ایشان را به نحو آسان و مطلوبی 
ارایــه دهیم.در توضیــح این محصــولات و خدمات، مدیــران فناوری 
اطلاعات، بیمه های اتومبیل و طرح و برنامه بیمه پارســیان توضیحات 
کامل خود را در حضــور مهنــدس بهزادپور رییــس کل بیمه مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران و دکتر کریمی دبیر کل سندیکای بیمه گران، 
تعداد از مدیران عامل شــرکت های بیمه و اعضای شــورای هماهنگی 
شرکت های بیمه استان گیلان ارایه نمودند که این محصولات و خدمات 
شــامل؛ تعیین برخط مقصر حادثه، اعلام خســارت و تشــکیل پرونده 
خســارت بیمه بدنه خودرو، نرم افزار چتر همراه بیمه پارسیان با انواع و 
اقسام امکانات و خدمات بیمه ای، سیستم فروش اینترنی پیشرفته بیمه 
شــخص ثالث اتومبیل، باشگاه مشتریان بیمه پارســیان، انواع نرم افزار 
های ارتباط با بیمه گزاران جهت ســهولت و دسترسی به خدمات بیمه 
پارســیان و در مجموع راه اندازی محیط کار هیبریدی و همچنین بیمه 
نهال زندگی که مبتنی بر ارتباط مشــترک بانک و بیمــه در حوزه بیمه 
های زندگی می باشــد از انواع این محصولات و خدمات بودند که توسط 

مدیرعامل و مدیران مربوطه بیمه پارسیان معرفی شدند.
همچنین دکتر کریمی دبیرکل ســندیکای بیمه گران در سخنان خود 
بیمه پارسیان را از شــرکت های پیشــرو و به روز در حوزه فناوری در 
صنعت بیمه بر شــمرد و اراده این خدمات گسترده و جدید را نیز نشانه 
ای از وجود مسیری درســت و به روز در این شــرکت دانست.در ادامه 
رییس کل بیمه مرکزی در آغاز سخنان خود از ارایه این خدمات توسط 
بیمه پارسیان ابراز خرســندی نمود و با تاکید بر حرکت هرچه بیشتر 
صنعت بیمه به ســمت ارایه خدمات و محصولات بر پایــه دیجیتال و 

الکترونیک، آن را یک ضرورت در زندگی و جامعه امروز دانست.

 آغاز مسابقه پیش بینی بازی های جام جهانی
 در بانک پلاس بانک ملت

مســابقه پیش بینی بازی های جام جهانی 2022 با 10 میلیارد تومان 
جایزه در اپلیکیشن بانک پلاس بانک ملت آغاز شد.

به گزارش روابط عمومی بانک ملت، کاربــران بانک پلاس می توانند با 
مراجعه به منوی جام جهانی، مسابقات جام جهانی را پیش بینی کنند 
و برنده یکی از جوایز ارزنده بانک ملت باشــند.بر اســاس این گزارش 
۹50 جایزه 10 میلیون تومانی و 10 جایزه 50 میلیون تومانی در انتظار 
شرکت کنندگان در مســابقه پیش بینی جام جهانی است.این گزارش 
می افزاید، کاربران بانک پلاس بانک ملت علاوه بــر جوایز پیش بینی 
مسابقات، می توانند با دعوت از دوســتان برای نصب این اپلیکیشن و 

انجام تراکنش مالی، تا 220 هزار تومان نیز هدیه دریافت کنند.

بازدید معاون طرح و برنامه از شعب استان 
خراسان رضوی و شمالی

به منظور تحلیل وضعیت و بررسی موقعیت مکانی استقرار شعب استان 
های خراسان رضوی و شــمالی، معاون طرح و برنامه بانک ایران زمین 
از این شــعب بازدید کرد.در این دیدار مهران باوند سوادکوهی معاون 
طرح و برنامه بانک ضمن برگزاری جلســات با روســا و معاونین شعب، 
به بررسی وضعیت شعب پرداخت و متناســب با ظرفیت و پتانسیل هر 

منطقه، نکاتی را جهت توجه بیشتر مسئولین شعب بیان کرد.
ســوادکوهی از ارائه طرح ها و محصولات جدید بانک خبر داد و گفت: با 
ارائه این سرویس ها به مشــتریان، زمینه بازاریابی هر چه بیشتر شعب 

برای معرفی خدمات بانک فراهم خواهد شد.
معاون طرح و برنامه از روســای شعب خواســت تا فرصت ها و ظرفیت 
های منطقه و فرامنطقه ای را شناســایی کرده و پیشنهادات خود را به 

منظور ورود به بازارهای کلان با مدیر استان مطرح کنند.

 تمدید مجوز افزایش سرمایه در مجمع
 بانک سامان

مجمع عمومی فوق العاده بانک ســامان با تمدید مجوز افزایش سرمایه 
این بانک موافقت کرد.به گزارش ســامان رســانه، مجمع عمومی فوق 
العاده بانک ســامان با دستور کار بررســی تمدید مهلت انجام افزایش 
سرمایه تفویض شده به هیات مدیره از یک سال به دو سال، با حضور 56 
درصد از سهامداران برگزار شــد.در این مجمع پس از قرائت نامه بانک 
مرکزی و نامه ســازمان بورس، موضوع تمدید مهلت افزایش ســرمایه 
به رای گذاشته شد که بیش از دو سوم ســهامداران حاضر در مجمع با 
این تمدید مهلت موافقت کردند.لازم به ذکر اســت که نشست هیئت 
مدیره بانک سامان برای بررســی موضوع افزایش سرمایه 41 درصدی 

این بانک روز شنبه 5 آذرماه برگزار خواهد شد.
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مروری بر شیوه مداخله ۷ کشور جهان در بازار ارز

پاشی یا مداخله منطقی؟ اقدامات بانک مرکزی، ارز

محمدحســین ســیف اللهی مقدم  در حالی 
مداخلــه بانــک مرکــزی در کنترل نــرخ ارز با 
انتقاداتی مطرح شــده اســت که بررســی های 
خبرنگار مهر حاکی اســت ایــن مداخلات تنها 

مختص به ایران نیست.
 بانک مرکزی در روزهای اخیر، به منظور کنترل 
نوســانات و التهابات ارزی، شرایط جدیدی برای 
عرضــه ارز اعلام کرد. بــر همین اســاس، برای 
تســهیل در تخصیص و عرضه ارز ســهمیه ای به 
متقاضیان حقیقی، اقداماتــی چون عرضه ارز در 
سامانه برخط بازار متشــکل ارزی، انتشار گواهی 
سکه، تولید سکه از طلای آب شــده با همکاری 
بخش خصوصی و فراهم شدن خرید ارز از بانک ها 
را در دســتور کار خود قــرار داد.عــلاوه بر این، 
بانک مرکزی به منظور تســهیل در عرضه ارز در 
اطلاعیه ای اعلام کرد که متقاضیان ارز می توانند 
علاوه بر مراجعه به صرافی ها به شــعب منتخب 
چهار بانک ملی ایران، صــادرات، ملت و تجارت 
برای تأمین نیازهای خــود مراجعه کنند. در حال 
حاضر 40 شــعبه منتخب از این بانک ها اقدام به 
عرضه ارز با نرخ توافقــی می کنند.این تصمیمات 
البته انتقادات بسیاری را از سوی برخی رسانه ها 
به دنبال داشــت تا جایی که گزارش هایی با تیتر 
»ارزپاشی بانک مرکزی« منتشر شد، اما آیا تعبیر 
این اقدامات بانــک مرکزی به پدیــده مذمومی 

مانند ارزپاشی منطقی است؟

نگاهی به ایرادات منتقدان به نحوه جدید 
تخصیص ارز

بر اســاس تحلیل رســانه های مخالف، عرضه ارز 
بیش از نیاز بازار بــوده و اقدام بانــک مرکزی را 
می توان »ارزپاشــی« قلمداد کرد. از طرفی این 
رسانه ها با استناد به ســابقه اقدامات این چنینی، 
ارزپاشی را راه حل مناســبی برای مقابله التهابات 
ارزی نمی بینند.مسئله دیگر مورد انتقاد به اقدام 
بانک مرکزی، زیر سوال بردن اصل مداخله دولت 
در بازار ارز اســت. این افراد با اســتناد به دیدگاه 
طرفداران اقتصاد آزاد، هرگونه اقدام بانک مرکزی 
در بازارهای پولی و مالی را مصداق دخالت دولت 

در اقتصاد و آن را مضر می دانند.
این رســانه ها، با اســتناد به افزایــش توزیع ارز 
مطابق روش جدید بانک مرکزی، مدعی هستند، 
مسئله مهم و اولویت بانک مرکزی، برچیده شدن 
صف خریــد دلار از خیابان بوده و آن را به پشــت 

درگاه های اینترنتی هدایت کرده است.

 آیا بانک مرکزی برای کنترل نرخ، اقدام
 به ارزپاشی می کند؟!

بر اســاس یک تعریف کلــی، واژه »ارزپاشــی« 
معمولاً به تزریق پرحجم ارز در بازار با نرخی بسیار 
پایین تر از بازار آزاد اطلاق می شــود، این درحالی 
است که در حال حاضر بر اســاس سیاست بانک 
مرکزی، ارز سهمیه ای با نرخ توافقی که اختلافی 

ناچیزی با بازار آزاد دارد، عرضه می شود.
از طرف دیگــر، بعضی از رســانه ها در مقام دفاع 
از اقدامــات اخیر بانــک مرکزی، ظاهر شــده و 
اینگونه ادعا کردنــد که هرگونــه دخالت بانک 
مرکزی در بازار ارز، با فــرض ورود بانک مرکزی 
به بــازار و تزریــق ارز در قالب ارز ســهمیه ای و 

مســافرتی، باتوجه به نرخ نزدیک به بــازار آزاد 
ارزهای ســهمیه ای، آثــار ضد تورمــی به دنبال 
خواهد داشــت، چراکه این اقدام از یک سو باعث 
جمع شدن نقدینگی از بازار شــده و مهم تر از آن 
باعث کاهش حجــم پایه پولــی از محل کاهش 
دارایی های خارجی بانک مرکزی می شود. اما در 
این بین واقعیت چیست و آیا اقدامات اخیر بانک 

مرکزی، قابل دفاع است؟

چرا بانک مرکزی باید در بازار ارز
 مداخله کند؟

در همیــن رابطه یحیــی لطفی نیا کارشــناس 
اقتصــادی در مصاحبه بــا خبرنــگار اقتصادی 
خبرگزاری مهر در مورد اقدام اخیر بانک مرکزی 
گفت: کلیت اســتدلال های مطرح شــده توسط 
بانک مرکزی در خصوص تفاوت بین ارزپاشــی و 
مداخله، صحیح اســت؛ مداخله بانک مرکزی در 
بازار ارز به منظور جلوگیری از نوســانات شــدید 
و ایجاد ثبــات در بازار یک امر پذیرفته شــده در 
ادبیات علم اقتصاد اســت، از طرفی تجربه جهانی 

نیز آن را تأیید می کند.
لطفی نیا در مــورد کاهش تورم بــر اثر مدیریت 
نقدینگی با اقــدام اخیر بانک مرکــزی، توضیح 
داد: این موضوع در شــرایطی مطرح می شود که 
اقتصاد در شــرایط عادی و نرمال خودش باشــد 
نه اقتصادی که در شــرایط تحریم است و هر یک 
اسکناس ارزی و دلار اهمیت ویژه ای برای اقتصاد 
کشور دارد؛ مطرح شدن این مســئله که به بهانه 
جمع کردن نقدینگی و آثار ضد تورمی، به بازار ارز 

تزریق شود، راهکار مناسبی نیست.

کاهش تورم، دلیل خوبی برای فروش 
ذخایر ارزی نیست

وی ادامه داد: ذخایر ارزی بانــک مرکزی به عنوان 
یک پشــتوانه باید به طورجــدی موردتوجه قرار 
گیرد و اصلًا توصیه نمی شــود ارز به عنوان راهکار 
ضد تورمی در ســطح بازار عرضه شــود؛ چراکه در 
بلندمدت این موضوع تبعاتــی دارد از جمله اینکه 
قدرت حاکمیتی و مدیریتی بانک مرکزی را کاهش 
خواهد داد.این کارشناس اقتصادی در بخش پایانی 
اظهاراتش گفت: مهم ترین نکته این است که تزریق 
ارز به بازار به منظور مدیریــت کل های پولی اقدام 
صحیحی نیســت چراکه تبعات خالی شدن ذخایر 
ارزی بانک مرکزی در بلندمــدت بیش از مدیریت 

کل های پولی در کوتاه مدت است.

بانک مرکزی باید عرضه و تقاضا ارز در بازار 
را رعایت کند

محمود بهمنــی رئیس کل اســبق بانک مرکزی 
نیــز در اظهاراتــی در مورد مداخله گــری بانک 
مرکزی گفته بود: دلیل نوســانات در بازار ارز، به 
کیفیت عرضه و تقاضا بســتگی دارد. اگر بتوانیم 
ارز موردنیاز واردکنندگان و سایر مصارف واقعی 
را تأمین کنیم، بــازار ارز قابل کنترل خواهد بود 
و نرخ ارز کاهــش می یابد. زیــرا در این صورت، 
متقاضیان ارز کمتر به بــازار آزاد برای تأمین ارز 

مورد نیازشان مراجعه خواهند کرد.
وی ادامه داد: فارغ از اتفاقات مقطعی سیاســی، 
بازار ارز قابل کنترل و هدایت است. بانک مرکزی 

با ایفای نقش خود می تواند، با اتخاذ سیاست های 
منطقی و راه گشــا، ارز موردنیاز تقاضای واقعی را 

شناسایی، تأمین و آرامش را به بازار برگرداند.

تشکیل صف ارز، عامل روانی افزایش 
قیمت دلار

نکته دیگــر، تأکید رســانه های منتقــد اقدام 
بانک مرکــزی بر مســئله اهمیــت برچیدن 
صف خرید ارز بــرای بانک مرکزی بــود. قطعاً 
اعمال سیاســت های پولی و ارزی کارآمد برای 
جلوگیری از افزایــش نرخ ارز و ایجــاد تعادل 
در عرضه و تقاضا، اولویــت دارد. اما ایجاد صف 
خریــد ارز مقابــل صرافی ها، عملًا ســیگنال 
افزایش تقاضا و رشــد نرخ ارز را به بازار ارسال 
می کنــد. در نتیجــه اتخــاذ سیاســتی برای 
جلوگیــری از ایجــاد صف، درواقــع مدیریت 

عوامل روانی اثرگذار بر نرخ ارز خواهد بود.

مداخله گری بانک مرکزی در بازار ارز 
مختص ایران نیست

مداخله در بازار ارز برای تثبیت و ایجاد تعادل در 
راســتای ثبات اقتصاد کلان از سوی کشورهای 
مختلف، انجام می شــود. بررســی مقالات بانک 
تســویه بین المللی از ســال 2005 الی 2013 و 
ســایر مطالعات در مــورد انگیزه هــا و بازارهای 
نوظهور، مداخلــه دولت ها در بــازار ارز را حول 

محورهای زیر توضیح می دهد.
    ثبات نرخ ارز

    مدیریت ذخایر ارزی
    نرخ ارز به عنوان ابزار سیاست پولی

    ایجاد توازن در تراز پرداخت ها
    مدیریت جریان ورود و خروج سرمایه

    کنترل تورم
    حفظ رقابت

    ایجاد تعادل در عرضه و تقاضا ارز
رویکرد عموم کشــورها در مداخلــه ارزی، عدم 
تشریح و اطلاع رسانی برنامه ها و تکنیک های در 
مورد مداخله ارزی است. مداخله رسمی دولت ها 
به صورت غیرمستقیم در کانال های توازن ارزی، 

سیگنال دهی و هماهنگی انجام می شود.
بر این اســاس، علت ورود بانک مرکزی به عنوان 
مداخله گر بــازار ارز با توجه بــه تجربیات جهانی 
کامــلًا منطقی اســت. زیــرا بانک مرکــزی در 
حقیقــت نماینــده دولــت در بــازار ارز بوده و 
به عنوان بیشــترین عرضه کننده و متقاضی بازار 
ارز شناخته می شــود. درنتیجه اصل دخالت این 
بازیگر قدرتمنــد در بازار برای ایجــاد تعادل در 

عرضه و تقاضای ارز انکارناپذیر است.
به گــزارش مهر، بر اســاس آنچه که گفته شــد 
نمی تــوان، اقدام اخیر بانک مرکزی را ارزپاشــی 
دانســت؛ چراکه مداخله ارزی بانــک مرکزی در 
بازار ارز، صرفاً محدود بــه ایران نبوده و بانک های 
مرکزی کشــورهای مختلف نیز به عنوان نماینده 
دولت در این بازار مداخله می کنند. از طرف دیگر 
اما تصور ضدتورمــی بودن این اقــدام دولت نیز 
نادرست است؛ زیرا از نظر کارشناسان اقتصادی، 
در شــرایط فعلی، کاهش نقدینگی بــا افزایش 
عرضه ارز، راهکار مناســبی بــرای کنترل تورم 

محسوب نمی شود.

سینا

از  ســینا  بانــک  سرپرســت 
برنامه هــای ایــن بانــک برای 
ایجاد ارزش افزوده بیشــتر برای 
مشتریان خود خبر داد. غلامرضا 
فتحعلــی در مراســم امضــای 
تفاهم نامه میان بانک سینا و گروه 
صنعتی گلرنگ که با هدف ارتقای 
ســطح همکاری هــای متقابل و 
افزایش تعاملات فی مابین صورت 
بنگاه های  تأمین مالــی  گرفت، 
اقتصــادی را از مهم ترین وظایف 
بانک ها دانست و گفت: بانک سینا 

با ایجاد بســتری امن و 
مناســب در حوزه های 
مختلف در تلاش است 
بتواند برای مشــتریان 
ارزش افــزوده ای بیش 
از گذشــته ارائه دهد تا 
گامی مهم در راستای 
رونق تولید برداشته شود.

وی شــاخصه اصلــی در مــورد 
خدمات بانکی را تسهیل و تسریع 
در ارائــه خدمات عنــوان کرد و 
خاطرنشــان ســاخت: با اجرای 

طرح تحول کسب وکار 
بازاریابــی  و  بانــک 
هوشــمندانه، می توان 
گام هــای مؤثــری در 
مسیر حمایت از صنایع 
داخلی و رونــق تولید 
در کشــور برداشــت.
وی اظهار امیــدواری کرد: بانک 
سینا با تقویت برنامه های بهبود 
و توســعه و افزایش ســهم بازار 
خود، بتواند خدمات و تسهیلات 
بیشتری را در اختیار شرکت های 

تولیدکنندگان  و  صادرات محور 
در مسیر توســعه و رونق اشتغال 

قرار دهد.
در ایــن تفاهم نامه که توســط 
غلامرضــا فتحعلی، سرپرســت 
بانک ســینا و مســعود ســزاوار 
ذاکریــان، نایب رییــس هیئت 
 مدیره و قائم مقام مدیرعامل گروه 
صنعتی گلرنگ امضا شده است، 
بر استفاده از ظرفیت های بانکی 
و زنجیره ارزش مالی بانک ســینا 

تأکید شد.

بانک سینا به دنبال ارزش افزایی بیشتر برای مشتریان است

بیمهبانک

شعبه


